




3 اقتصادی
چهار شنبه -بیست ونهم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4196

فولادگر تاکید کرد: :

همه اقساط سهام عدالت 
هنوز مستهلک نشده است 

رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی و نظارت بر اجرای سیاست های کلی اصل 
۴۴ قانون اساسی مجلس، گفت: ساماندهی سهام عدالت مستلزم هماهنگی میان دولت 

و شورای عالی اصل ۴۴ است. 
حمیدرضا فولادگر ،با اشاره به راه اندازی سامانه "سهام عدالت"،گفت:اینکه این سامانه 
درحال حاضر به مسائل جزیی ورود نکرده و اطلاعاتی در خصوص تعیین تکلیف آن نمی 

دهد،مربوط به عدم ساماندهی آن است.
نماینده مردم اصفهان درمجلس شورای اسلامی،با انتقاد از بی توجهی دولت به 
ارسال لایحه تعیین تکلیف "سهام عدالت"به مجلس،افزود:ارسال این لایحه و همچنین 
ساماندهی "سهام عدالت" مستلزم هماهنگی هایی است که باید در سطح دولت و 

شورای عالی اصل ۴۴ انجام شود.
وی با بیان اینکه اگر بخشی از "سهام عدالت" متعرض سیاست های اصل ۴۴ 
باشد،باید از طریق مجمع تشخیص مصلحت نظام حل و فصل شود،تصریح کرد:اصلاح 
قانون باید از طریق لایحه پیگیری شود که دراین زمینه ارسال لایحه به مجلس 
قطعی است؛زیرا طبق تصمیمی که دولت برای اصلاح ساختار "سهام عدالت" دارد 

اصلاحاتی لازم است.
ساختار سهام عدالت تغییر نمی کند

فولادگر با تاکید بر اینکه ساختار سهام عدالت تغییر نمی کند،گفت:باتوجه به اینکه 
همه اقساط مستهلک نشده سهام آزاد نمی شود؛از این رو طبق قانون به نسبت اقساطی 
که داده می شود سهامداران می توانند از یک حکم قانونی که داریم استفاده کرده  و 

سهام را آزاد کنند ولی عموما این کار را نمی کنند.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه با گذشت 10 سال همه اقساط سهام 
عدالت مستهلک نشده است،گفت:بنابراین هنوز سهام آزاد نشده و باید دولت تصمیمی 

دراین رابطه بگیرد.
وی ادامه داد:در روشی که دولت می خواهد "سهام عدالت" را تبدیل به صندوق های 

سرمایه گذاری مشترک کند،مستلزم لایحه است.
رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی و نظارت بر اجرای سیاست های کلی اصل 
۴۴ قانون اساسی مجلس، یادآور شد: تعیین تکلیف "سهام عدالت" برای نجات مردم از 

سردرگمی لازم است.

عضوکمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس: 

نباید به سرمایه گذار خارجی
 به چشم غارت گر ثروت ملی نگاه کرد

عضوکمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی با اشاره به موانع 
جذب سرمایه گذاری در کشور گفت: در جذب سرمایه گذاری خارجی چند مشکل 
وجود دارد و از این جهت باید به او این حق را داد که جایی سرمایه گذاری کند که سود 

سرمایه اش تضمین شود.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی ،با بیان اینکه باید زمینه برای فعالیت سرمایه گذار 
خارجی  درکشور فراهم شود تا او بتواند به راحتی کار خود را انجام دهد، افزود:سرمایه 
گذار خارجی بدنبال تضمین حقوق مالکیت خود است و متاسفانه ما گاهی با او به گونه 
ای رفتار می کنیم که نه تنها راغب به انجام سرمایه گذاری نمی شود بلکه او را فراری 

می دهیم.
جعفرزاده ایمن آبادی با تاکید براینکه مهم ترین فاکتور برای سرمایه گذاری ضریب 
امنیت است، تصریح کرد: در حال حاضر و در شرایط فعلی منطقه ایران به لحاظ امنیتی 
وضعیت بسیار خوبی دارد و حداقل اگر کسی بخواهد در منطقه سرمایه گذاری کند، 
وضعیت ما نسبت به بسیاری از کشورهای خاورمیانه از جمله عراق، ترکیه، پاکستان و 

حتی کشورهای حاشیه خلیج فارس بسیار بهتر است.
عضوکمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه درکشور 
مشکل جذب سرمایه گذاری وجود دارد، خاطرنشان کرد:در داخل ما نمی توانیم سرمایه 
وارد شده را جذب و از آن استفاده کنیم که باید برای آن تدبیر کرد، البته اقدامات ابتکاری 
در این زمینه از جمله تشکیل کارگروه رفع موانع سرمایه گذاری در استان ها در حال 

انجام شدن است.
جعفرزاده ایمن آبادی تاکید کرد:با رفع موانع سرمایه گذاری درکشور به جای اینکه 
ما دنبال سرمایه گذار خارجی باشیم، او به دنبال ما می دود مشروط به آنکه بتوانیم 
بروکراسی های غیر ضرور اداری را کاهش دهیم و تضامین لازم حقوق مالکیتی را به 

او بدهیم.
نماینده مردم رشت درمجلس شورای اسلامی تصریح کرد: این تصور اشتباه است که 
ما به سرمایه گذار خارجی به چشم غارتگری نگاه کنیم که تنها برای بردن اموال دارایی 
ما وارد کشور شده است، بلکه باید امور کار او را تسهیل کرده و زیرساخت های لازم را 
برای فعالیت او ایجاد کنیم چراکه او آمده کار خود را انجام دهد و ما باید توان استفاده از 

این فرصت را داشته باشیم.

عضوکمیسیون اقتصادی مجلس  مطرح کرد

نوسان نرخ ارز عمده ترین مانع سرمایه گذاری 
خارجی در ایران 

عضوکمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی عمده ترین موانع سرمایه گذاری 
خارجی در ایران را نوسان نرخ ارز و تحریم های بانکی عنوان کرد. 

معصومه آقاپورعلیشاهی با اشاره به موانع سرمایه گذاری خارجی گفت:در زمینه موانع 
سرمایه گذاری خارجی باید متغیرها را بررسی کرد، متغیرهایی که بخشی از آن داخلی 

و بخشی دیگر خارجی بوده و در اختیار ما نیست.
نماینده مردم شبستردرمجلس شورای اسلامی افزود:متغیرهای داخلی ازقبیل موانع 
کسب و کار، بروکراسی اداری،عدم هماهنگی نهادهای دولتی،تورم قانونگذاری و تغییرات 

مدیریتی است.
آقاپورعلیشاهی با بیان اینکه باید به شاخص های جهانی نزدیک شویم و بپذیریم که 
با نفت و گاز باید خداحافظی کرد،خاطرنشان کرد:نفت خام شیرین و گاز فرکینگ که 
عمده مصرف کشورهای توسعه یافته است،از طریق تکنولوژی جدید به دست می آید و 

دیگر نیازی به منابع ما احساس نمی شود.
وی ادامه داد:سهم خرید آمریکا از بازارخاورمیانه که بیشترین درصد آن  با 3 درصد 
متعلق به عربستان بوده،کلا درحال حذف شدن است و سهم روسیه نیز به نصف تقلیل 

پیدا کرده است.
این نماینده مجلس تاکید کرد:در سال 2020 و به ویژه در سال 2025 ما دیگر با این 
ها کاری نداریم؛بنابراین باید بدنبال تولید ناخالص ملی واقعی باشیم که واقعی بودن آن 

نیز به تولید ارزش افزوده بستگی دارد.
وی همچنین با اشاره به موانع خارجی سرمایه گذاری خارجی،عمده ترین این موانع را 
تحریم های بانکی و تغییرات نرخ ارز دانست و افزود:موانع موجود در بازار و تکنولوژی نیز 
یکی دیگر از این موانع است که البته دولت در این زمینه توانست موانع را نه به صورت 

کامل بردارد؛بلکه دیوارهای آن را کوتاه تر کند.
عضوکمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برخی واحدهای صنعتی 
و تولیدی تاثیر برجام را با گوشت و پوست خود حس کرده اند،افزود:درگذشته این 
واحدها  9 درصد هزینه برای جابجایی پول پراخت می کردند که درحال حاضر این 
عدد به نیم و یک درصد رسیده است که در ارقام بالا این دو عدد با یکدیگر قابل مقایسه 

نیست.

عضو کمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی مجلس :

اتحادیه ها و اصناف دولت را در راستای 
تنظیم بازار شب عید یاری دهند

عضو کمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی مجلس با بیان اینکه تعزیرات حکومتی 
با گران فروشی کالاهای غذایی بازار شب عید برخورد قاطعانه کنند،گفت: اتحادیه ها و 

صنوف دولت را در راستای تنظیم بازار شب عید یاری دهند. 
علاء الدین خادم  درباره وضعیت تنظیم بازارشب عید،گفت:وزارت کشاورزی در راس 
دستگاه های تنظیم کننده بازار  قراردارد؛بنابراین این وزارتخانه برطبق سنجش نیازهای 

شهروندان،نیازهای مصرفی مردم  را  در این ایام تامین کند.
نماینده  مردم سپیدان درمجلس شورای اسلامی،تصریح کرد:تعزیرات حکومتی با 
گران فروشی محصولات غذایی در این ایام با نظارت جامع  برخورد کند و این درحالی 
است که به نظر می رسد اگر نظارت دقیق در بازارشب عید حاکم شود،نیازی به واردات 
در این ایام  به هیچ وجه  احساس نمی شود و تنها امکان دارد در برخی موارد خاص در 

این ایام نیاز  به واردات داشته باشیم.
وی ادامه داد:دستگاه های  نظارتی،دولت ومجلس با راهکارهای که دارند از دخالت 
دلالان در بازارشب عید جلوگیری کنند و این درحالی که اتحادیه ها و اصناف مختلف با 

رسالتی که دارند دولت را جهت تنظیم  بازار حمایت کنند.
عضوکمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی  مجلس،یادآورشد:بازارشب عید باید به 

نوعی تنظیم شود که پاسخگویی نیاز شهروندان  در شب عید باشد.

با اجرای برجام  صورت گرفت 

ظرفیت سازی برای10میلیارد یورو سرمایه گذاری درحوزه ریلی 

وزیر راه و شهرسازی خبرداد

هزینه سازی از جیب ملت با بلندمرتبه سازی

مدیرعامل سمات خبرداد 

رشد 42 درصدی ورود سرمایه گذاران خارجی به بازار سرمایه ایران 

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی  خبرداد

بازگشت نفتکش های اروپایی به ایران

مدیرکل امور بین الملل راه آهن جمهوری اسلامی ایران می 
گوید، پس از اجرایی شدن برجام و لغو تحریم ها ظرفیت سازی 
بیش از 10 میلیارد یورو سرمایه گذاری در حوزه حمل و نقل ریلی 

کشور صورت گرفته است. 
عباس نظری درباره گشایش های برجامی در این حوزه افزود: 
افزایش سرمایه گذاری های داخلی و خارجی از مهمترین سیاست 
های راه آهن در حوزه ریلی است تا ضمن برقی کردن برخی از 

خطوط، شاهد آغاز فعالیت قطارهای سریع السیردر کشور باشیم.
**مذاکره با شرکت های ایتالیایی 

وی با اشاره به مذاکره با شرکت های ایتالیایی برای انجام سرمایه 
گذاری در چهار پروژه بزرگ ریلی کشور با بیش از ۴ میلیارد یورو 
سرمایه گذاری گفت: برای ساخت خط ریلی قطارهای سریع السیر 
قم - اراک با این شرکت ها به توافق رسیده ایم و در آینده قرارداد 
ما با آنها نهایی می شود.مدیرکل امور بین الملل راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران یادآور شد: با نهایی شدن مذاکرات ما با شرکت های 
ایتالیایی در این پروژه، مذاکرات برای ساخت مسیر قطار سریع 
السیر تهران - همدان آغاز شده و براساس توافق دیگری مقرر شده 
است ایتالیایی ها در شهرهای اطراف تهران برای راه اندازی یک 

مرکز تست قطعات و ناوگان ریلی سرمایه گذاری کنند.
نظری با بیان اینکه تنها چند کشور در دنیا دارای مرکز تست 
قطعات و ناوگان ریلی هستند، گفت: برگزاری 18 دوره آموزشی 
فنی و مهندسی مورد نیاز حوزه ریلی، همراه با انتقال دانش فنی 
با شرکت های ایتالیایی در حال نهایی شدن است و مجموع این 

سرمایه گذاری ها بیش از ۴ میلیارد یورو خواهد بود.
**سرمایه گذاری شرکت های چینی 

وی با اشاره به سرمایه گذاری یک شرکت چینی برای مسیر 
ریلی سریع السیر تهران - اصفهان افزود: قرارداد سرمایه گذاری در 
این مسیر به ارزش 2 میلیارد و 200 میلیون دلار امضا شده و هم 

اکنون این پروژه بزرگ ریلی در دست ساخت است.
این مقام مسوول در شرکت راه آهن به اهمیت برقی کردن مسیر 
تهران - مشهد اشاره کرد و گفت: برقی شدن این مسیر به عنوان 
پر تردد ترین مسیر ریلی کشور برای راه آهن بسیار اهمیت دارد و 
قرارداد سرمایه گذاری یک میلیارد و 700 میلیون یورویی چینی 
ها در این مسیر در حال نهایی شدن است.مدیرکل امور بین الملل 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران ابرازخرسندی کرد، مسایل فنی و 
مهندسی برقی کردن مسیر تهران - مشهد به پایان رسیده و در 
حال حاضر اگزیم)صادرات- واردات( بانک چین و بانک مرکزی 

کشورمان در حال بررسی مسایل مالی این پروژه ریلی هستند.
**مذاکره با شرکت های فرانسوی 

نظری درباره مذاکره راه آهن با یک شرکت فرانسوی برای توسعه 
قطارهای حومه ای گفت: با توجه به تصویب راه اندازی شرکت 
قطارهای حومه ای، مذاکرات ما با یک شرکت فرانسوی برای تردد 
بیش از 20 میلیون مسافر در اطراف کلانشهرها آغاز شده است 
تا بتوانیم با توسعه خطوط و تامین ناوگان مورد نیاز ریلی از این 

ظرفیت مهم در اطراف کلانشهرها استفاده کنیم.
**خط اعتباری روسیه 

وی با اشاره به اعتبار 5 میلیارد یورویی دولت روسیه برای ایران 
پس از اجرایی شدن برجام، گفت: در نظر داریم با استفاده از این 
امکان نسبت به بازسازی ، برقی کردن و ارتقا سرعت در مسیر 

ریلی گرمسار - اینچه برون در مرز ترکمنستان اقدام کنیم که 
هزینه سرمایه گذاری آن یک میلیارد و 200 میلیون یورو برآورد 
شده است.نظری با بیان اینکه ظرفیت ترانزیت کالا دراین مسیر 
هم اکنون سالیانه 3 میلیون تن است، گفت: با برقی شدن این 
مسیر ریلی ظرفیت ترانزیت کالا سالیانه به بیش از 10 میلیون 

تن افزایش می یابد.
**آمادگی شرکت های هندی برای سرمایه گذاری

 وی با بیان اینکه شرکت های هندی نیز برای انجام سرمایه 
گذاری در شبکه ریلی کشور اعلام آمادگی کرده اند، گفت: شرکت 
»ایرکون« هند درصدد است در ساخت مسیر ریلی چابهار - 

زاهدان بیش از 175 میلیون یورو سرمایه گذاری کند.
ایران،  اسلامی  آهن جمهوری  راه  الملل  بین  امور  مدیرکل 
یادآورشد: با لغو تحریم ها و اجرایی شدن برجام دولت هند یک 
خط اعتباری یک میلیارد دلاری برای ایران در نظر گرفت و تاکنون 
از محل این اعتبار250 هزار تن ریل مطابق با استانداردهای بین 

المللی برای توسعه خطوط راه آهن خریداری شده است.
**خط ریلی آستارا - آستارا

وی با اشاره به اهمیت راه اندازی خط ریلی قزوین - رشت - 
آستارا در کریدور شمال - جنوب در غرب دریای خزر، گفت: 
خوشبختانه در این مسیر پروژه خط ریلی آستارا - آستارا تا پایان 
امسال به بهره برداری می رسد و با راه اندازی این مسیر بسیاری 
از هزینه حمل کالا در این مسیر کاهش می یابد.نظری با بیان 
اینکه سالیانه بیش از 50 هزار کامیون ایرانی برای حمل کالا از 
ایران به جمهوری آذربایجان سفر می کند، افزود: هر کامیون 
ترانزیت ایرانی که وارد خاک جمهوری آذربایجان می شود باید 
360 دلار عوارض به دولت این کشور پرداخت کند و این هزینه 
ترانزیت کالا را برای رانندگان ایرانی در این مسیر افزایش می 
دهد، ضمن اینکه رانندگان ایرانی در این مسیر مشکلات زیادی 

را متحمل می شدند. 

وی افزود: با بهره برداری از این مسیر ریلی علاوه بر افزایش 
ظرفیت جابجایی کالا در این مسیر ، ترانزیت کالا بین ایران و 
جمهوری آذربایجان به عنوان دو همسایه بیش از پیش تسهیل 

می شود.
ایران  اسلامی  جمهوری  آهن  راه  الملل  بین  امور  مدیرکل 
اظهارداشت: دولت جمهوری آذربایجان برای انجام سرمایه گذاری 
در این مسیر به میزان بیش از 500 میلیون دلار اعلام آمادگی 
کرده است و تقریبا با این سرمایه گذاری بخشی از هزینه های 
ساخت این مسیر ریلی تامین خواهد شد و زمینه های تقویت 
مناسبات اقتصادی بین دو کشور مسلمان در این منطقه بیشتر 

فراهم می شود.
**مذاکره با ترکیه 

وی بر اهمیت توسعه خطوط ریلی و اتصال آن به کشورهای 
همسایه تاکید کرد و گفت: برای تحقق این استراتژی مهم با 
مقامات راه آهن ترکیه در حال مذاکرات مقدماتی هستیم تا یک 

خط ریلی از مرز بازرگان به کشور ترکیه متصل شود. 
** اتصال ریلی به عراق و افغانستان 

همچنین قرار است در جنوب نیز خط ریلی ایران از طریق مرز 
شلمچه به خط آهن بصره در کشور عراق متصل شود.

نظری با اشاره به اولویت راه آهن برای اتصال شبکه ریلی ایران 
به افعانستان یادآور شد: برای تحقق این هدف خط آهن ایران تا 
خواف به بهره برداری رسید و هم اکنون پیمانکار ایرانی احداث 
خط آهن خواف تا هرات را در دست ساخت دارد تا ترانزیت کالا به 

وسیله قطار بین ایران و افغانستان توسعه یابد.
**کریدور ریلی شرق دریای خزر

این مقام مسوول در راه آهن جمهوری اسلامی ایران در ادامه 
افزود: پس از برجام افزایش تردد در کریدور ریلی شرق دریای خزر 
از اولویت های مهم راه آهن است و به همین منظور توسعه راه 
ابریشم ریلی بین ایران، افغانستان، تاجیکستان، قیرقیزستان و چین 

به طول بیش از یک هزار و 800 کیلومتر منافع زیادی را نصیب 
کشورهای این مسیر خواهد کرد.

وی گفت: برای احداث این راه ابریشم ریلی بین مقام های 
سیاسی این پنج کشور توافق شده است و در حال حاضر به دنبال 
تامین منابع مالی و فایناس این پروژه بزرگ ریلی در منطقه هستیم 
و قرار است بخشی از مسیر افغانستان به طول 800 کیلومتر توسط 

بانک توسعه آسیایی تامین مالی شود.
نظری اظهار داشت: برآوردهای اولیه نشان می دهد ساخت راه 
ابریشم ریلی در بین این پنج کشور بیش از 3 میلیارد و 500 
میلیون یورو سرمایه گذاری نیاز دارد که می تواند مسیر چین را به 

اروپا 2 هزار کیلومتر کوتاه کند.
**راه اندازی دفتر منطقه ای اتحادیه راه آهن های جهان

مدیر کل اموربین الملل راه آهن جمهوری اسلامی ایران راه 
اندازی دفتر منطقه ای خاورمیانه اتحادیه راه آهن های جهان 
» UIC « را از دیگر دستاوردهای مهم راه آهن در حوزه ریلی 
عنوان کرد و گفت: مقر اصلی این اتحادیه در پاریس و در منطقه 
خاورمیانه در تهران است و و هم اکنون نمایندگان 9 کشور ترکیه، 
عربستان، امارات، سوریه، عراق، اردن، قطر، افغانستان و عمان در 

این دفتر منطقه ای حضوری فعال دارند.
به گزارش ایرنا، اتحادیه بین المللی راه  آهن های دنیا )UIC( با 
هدف ایجاد یک سازمان بین المللی ریلی برای ایجاد استانداردهای 
جهانی برای راه  آهن ها، ارتقای حمل و نقل ریلی در جهان، نزدیک 
کردن شرکت های ریلی به یکدیگر و تسهیل تبادل تجربیات بین  
راه آهن ها در سال 1302 -برابر با اکتبر 1922- در شهر پاریس 

تشکیل شد و اکنون بیش از 90 سال قدمت دارد.
برآوردن  و  ریلی  نقل  و  امور مختلف حمل  به  اتحادیه  این 
از  متخصصان  و  کارشناسان  حضور  با  مختلف  فنی  نیازهای 
راه آهن ها و صنعت ریلی در زمینه های مسافری٬ باری، سیستم های 
سریع السیر، ناوگان، علائم، ایمنی و امنیت ریلی، انرژی، کریدورهای 

حمل و نقل ریلی بین المللی و توسعه پایدار می پردازد.
هم اکنون این اتحادیه دارای بیش از2۴0 عضو در 5 قاره جهان 
متشکل از بهره برداران حمل و نقلی، مدیران زیربنایی، شرکت های 
حمل و نقل عمومی و راه آهن های دولتی و خصوصی است. این 
اتحادیه 700 استاندارد و دستورالعمل در حوزه های مختلف حمل 
و نقل ریلی،200 سند مرجع در باره مسایل مختلف حمل و نقل 
ریلی برای 6 مجمع منطقه ای اروپا، آسیا، خاورمیانه، آمریکای 

شمالی و آمریکای جنوبی صادر کرده است.
راه آهن ایران نیز به منظور استفاده از استانداردهای جهانی ریلی 
و نیز حضور در جامعه جهانی راه آهن ها در سال 1326 مطابق با 
سال 19۴7 میلادی به طور رسمی به عضویت اتحادیه بین المللی 
راه آهن ها درآمد و هم اکنون راه آهن جمهوری اسلامی ایران جزو 
21 عضو هیات اجرایی این سازمان سیاستگذار، تصمیم گیرنده و 

ناظر بر فعالیت های ریلی در جهان است.
تهران  در  اتحادیه  این  ای  خاورمیانه  دفتر  عمده  وظیفه 
ساماندهی و هماهنگی  فعالیت های ریلی منطقه خاورمیانه با 
حضور راه آهن های کشورهای یاد شده است که در حال حاضر 
دفتر منطقه ای خاورمیانه UIC تحت نظارت ستاد مرکزی آن 
کار خود را از سال 2009 ) 1388( در ساختمان مرکزی راه آهن 

آغاز کرده است.

وزیر راه و شهرسازی با بیان این که مخالف ساختمان های بلند نیستم، گفت: »آخر 
کار بلندی و کوتاه ساختمان ملاک نیست، بلکه استفاده از فناوری سازگار به طبیعت و 

ظرفیت های زیستی اهمیت بالایی دارد.«
عباس آخوندی در سومین کنفرانس بناهای بلند اظهار داشت: »از جهت اقتصاد سیاسی، 
بلندمرتبه سازی در ایران به معنای هزینه کردن از جیب ملت است؛ به طوری که برای 

گروهی خاص به قیمت سربار کردن هزینه ها نفعی کوتاه مدت ایجاد می کند.«
وی با بیان این که دولت ها با درونی کردن هزینه ها باید از تحمیل آن به یک جامعه و ملت 
جلوگیری کنند، افزود: »کشورهایی موفق هستند که بتوانند همه افراد را موظف کنند تا 

هزینه های خود را به دیگر تحمیل نکنند.«
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: »برون ریز کردن اقتصاد سیاسی، دامنه های گسترده ای 
دارد و این در حالی است که در کشور ما اظهاراتی مبنی بر اجرای پروژه بدون یک ریال هزینه 
به میان می آید. حال باید گفت چنین امری امکان پذیر نیست؛ چراکه هزینه ها به صورت 

پنهان به کل جامعه تخصیص داده می شود.«
آخوندی عنوان کرد: »ایران کشوری است که در منطقه نسبتا خشکی قرار دارد که بعد از 

آمدن فناوری به کشور شیره طبیعت را کشیده ایم.«
وی متذکر شد: »با توجه به منابع زیستی موجود، این امکان به افراد داده نمی شود که هر 
کجا از طبیعت را که بخواهند دخل و تصرفاتی ایجاد کنند، بنابراین این درک غلط ماست 
از زندگی مدرن شهری که با ورود به فناوری و بدون توجه به منابع زیستی می توانیم دخل 
و تصرفاتی را بیش از ظرفیت موجود انجام دهیم. از این رو لازم است که بازنگری شهری 

مورد توجه قرار گیرد.«
وزیر راه و شهرسازی با اظهار نگرانی از آینده ایران گفت: »مگر تهران چه ظرفیت زیستی ای 
دارد که با ورود فناوری به فرض انتقال آب از دریای عمان و هیدریدی کردن تمام وسایل 

نقلیه بتوانیم دخل و تصرف خود از طبیعت افزایش دهیم.«
آخوندی با بیان این که تکنولوژی و فناوری را در جهتی برای کشیدن شیره طبیعت قرار 
داده ایم، عنوان کرد: »از این رو لازم است که ظرفیت های زیستی در طبیعت مورد توجه 
بیشتری قرار گیرد؛ چراکه در برخی شهرها همچون اصفهان که دریک منطقه کویری قرار 

گرفته، صنایع آب بری همچون فولاد در آنجا مشغول به فعالیت هستند.«
آخوندی خاطرنشان کرد: »مخالف ساختمان های بلند نیستم، اما آخر کار بلندی و کوتاه 
ساختمان ملاک نیست، بلکه استفاده از فناوری سازگار به طبیعت و ظرفیت های زیستی 

اهمیت بالایی دارد.«

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه )سمات( از رشد ۴2 درصدی ورود سرمایه 
گذاران خارجی به بازار سرمایه ایران پس از برجام خبر داد. 
محمدرضا محسنی در گفت وگو با ایرنا با تشریح آخرین 
جزئیات سرمایه گذاری خارجی در بازار سرمایه، افزود: 
براساس جدیدترین آمارها از دی ماه پارسال 26۴ سرمایه 
گذار خارجی کد سهامداری خود را از شرکت سپرده 
گذاری دریافت کرده اند که این رقم نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۴2 درصد افزایش داشته است. 
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه با بیان اینکه شرکت سپرده گذاری مرکزی 
برجام، کانون توجه گروه ها و سرمایه گذاران  از  پس 
خارجی متعددی بوده است، اضافه کرد: آنها در جلسه های 
مختلف با مدیران سمات، با فرآیند سرمایه گذاری، قوانین 
و مقررات و چگونگی ورود به بازار سرمایه ایران آشنا می 

شوند.
وی ادامه داد: گزارش ها نشان می دهد تحرک سرمایه 
چشمگیری  افزایش  سرمایه،  بازار  در  خارجی  گذاران 
داشته است و ارزش معاملات آنها نیز نزدیک به پنج برابر 
افزایش یافته است.به گزارش ایرنا، پس از اجرای برجام 

و رفع تحریم ها، تمایل اشخاص و شرکت های خارجی 
برای حضور در بازار سرمایه ایران با هدف خرید سهام و 
اوراق بهادار افزایش یافته است.برجام یا برنامه جامع اقدام 
مشترک )Join Comprehensive Plan of Action(، در 
23 تیرماه 139۴ پس از 20 ماه مذاکرات فشرده و سخت 
که از آن به عنوان مذاکرات قرن نام برده می شود، بین 
ایران و کشورهای 1+5 ) آمریکا، انگلیس، فرانسه، روسیه، 
چین و آلمان( به امضا رسید.این توافق از 26 دی ماه 9۴ 
با انتشار گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی مبنی بر 
اجرای تعهد ایران در حوزه هسته ای، با برچیده شدن 
همه تحریم های ایران مرتبط با موضوع هسته ای به 
مرحله اجرا درآمد. پس از این تاریخ بود که سرمایه گذاران 
خارجی، برای ورود به بازار سرمایه ایران شتاب گرفتند.

سعید فلاح پور عضو هیات مدیره سازمان بورس و اوراق 
بهادار دراین باره گفته است: سرمایه گذاری خارجی در 
بازار سرمایه کشور در اوایل سال 1392 حدود یک هزار 
و 397 میلیارد ریال بوده که این رقم در آذرماه امسال با 
782 درصد رشد به 12 هزار و 321 میلیارد ریال رسیده 
است.پیش از این، امیر هامونی مدیرعامل فرابورس درباره 
میزان سرمایه گذاری خارجی در فرابورس به ایرنا گفته بود: 

سرمایه گذاران خارجی پس از اجرای برجام، حدود پنج 
هزار میلیارد ریال سرمایه وارد فرابورس کردند که نیمی 
از آن به بازار بدهی و نیم دیگر به بازار سهام اختصاص 
داشت.به گفته وی، پیش از برجام، سرمایه گذاران خارجی 
حضور چشمگیری در فرابورس نداشتند اما با اجرای برجام، 
سرمایه گذاران خارجی وارد بازار بدهی و سهام کنترلی 
گذاران  سرمایه  وی،  گفته  شدند.به  ها  شرکت  بخش 
خارجی بیشتر برای خرید سهام شرکت هایی اقدام کردند 
که بتوانند مدیریت آنها را دست بگیرند زیرا در گذشته، 
با این شرکت ها همکاری هایی داشته اند.براساس قانون، 
خارجی ها می توانند پس از طی مراحل قانونی و اخذ کد 
معاملاتی، در دادوستدهای بازار سرمایه مشارکت داشته 
باشند. نخستین کد سهامدار خارجی بازار سرمایه ایران 
را آبان ماه سال 1373 یک شرکت آلمانی دریافت کرد.

اکنون سرمایه گذارانی از آمریکا، انگلیس، روسیه، آلمان، 
سوییس، سوئد، ازبکستان، چین، هلند، هند، ترکیه، لبنان، 
آفریقای جنوبی، ژاپن، قبرس، ایتالیا، امارات، نروژ، یونان، 
اندونزی، مالدیو، هنگ کنگ، قطر، عراق، پاکستان، سوریه، 
لوکزامبورگ، کویت، نیوزیلند، مالزی و افغانستان فعال 

هستند.

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی با اشاره به بازگشت نفتکش های اروپایی به پایانه های 
نفتی از افزایش50درصدی تردد نفتکش ها خبر داد و گفت: امکان پهلوگیری کشتی های 

غول پیکر در پایانه  گازی فراهم شد. 
سیدپیروز موسوی درباره آخرین وضعیت پهلوگیری کشتی های نفتکش در پایانه های 
نفتی ایران، گفت: در طول یکسال گذشته تاکنون و با لغو محدودیت های پیش روی 
صادرات نفت، ورود و تردد کشتی های نفتکش و حامل میعانات گازی به پایانه های نفتی 

ایران در خلیج فارس، با افزایشی 50 درصدی در مقایسه با پارسال همراه شده است.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران با تاکید بر اینکه هم اکنون کشتی های نفتکش 
تحت اجاره شرکت های بزرگ نفتی جهان همچون توتال فرانسه، انی ایتالیا، لوک اویل 
روسیه، چین و ژاپن در پایانه های نفتی کشور پهلوگیری و اقدام به بارگیری نفت خام و 
میعانات گازی می کنند، تصریح کرد: در شرایط فعلی، پایانه های نفتی کشور دارای بالاترین 

استاندارد جهانی بوده و محدودیتی برای پهلوگیری نفتکش های خارجی وجود ندارد.
این مقام مسئول همچنین در خصوص افزایش توان عملیاتی صادرات میعانات گازی 
ایران در منطقه خلیج فارس، توضیح داد: با افزایش ظرفیت تولید میعانات گازی در پارس 

جنوبی، حجم صادرات این محصول هم افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه هم اکنون از سه مسیر، میعانات گازی فازهای پارس جنوبی صادر 
می شود، بیان کرد: سه گوی شناور، اسکله های سایت اول و دوم پایانه گاز عسلویه، از توان 

صادرات و انتقال میعانات گازی کشور به کشتی برخوردار هستند.
موسوی با اشاره به تعریف و اجرای یک طرح جدید به منظور پهلودهی و بارگیری 
کشتی های غول پیکر در پایانه گاز عسلویه، بیان کرد: هم اکنون امکان پهلوگیری کشتی ها 
با ظرفیت 300 تا 320 هزار تن برای صادرات میعانات گازی کشور، در پایانه گاز عسلویه 
فراهم شده است. مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی توان و ظرفیت فعلی بارگیری و 
صادرات میعانات گازی کشور را حدود دو میلیون بشکه عنوان کرد و افزود: با توجه به 

آب خور پایانه ها، محدودیتی برای صادرات میعانات گازی وجود ندارد.
این مقام مسئول با اشاره به افزایش تردد کشتی های نفتکش پس از لغو تحریم ها، 
خاطرنشان کرد: با این وجود، تاکنون هیچ گونه حادثه ای در پایانه های نفتی کشور رخ 
نداده و عملیات پهلودهی، بارگیری و جداسازی کشتی های نفتکش، با موفقیت توسط 

کارکنان ایرانی پایانه های نفتی کشور انجام گرفته است.

محجوب با اشاره به اصلاح قانون کار : 

صدای کارگران باید شنیده شود 
نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به لایحه اصلاح قانون کار که هم اکنون 
در کمیسیون اجتماعی مجلس است، گفت: صدای کارگران باید شنیده شود، زیرا 

هیچ قانونی بدون پشتوانه مردمی به جایی نمی رسد. 
علیرضا محجوب  شامگاه دوشنبه در نشست اصلاح قانون کار که در دانشکده 
اقتصاد دانشگاه تهران برگزار شد، افزود: کارگران امروز به واسطه قراردادهای موقت 
در معرض ناامنی شغلی قرار دارند. وی با اشاره به تبصره 2 ماده هفت قانون کار 
گفت: در قراردادهای کار در صورتی که مدت ذکر نشود، قرارداد دائمی محسوب 
می شود، بنابراین اگر مدت در قرارداد گنجانده شود دیگر قرار داد دائمی تلقی 
نخواهد شد. در ماده هفت قانون کار آمده است: قرارداد کار عبارت است از قرارداد 
کتبی یا شفاهی که به موجب آن کارگر در قبال دریافت حق السعی ، کاری را برای 

مدت موقت یا مدت غیر موقت برای کارفرما انجام می دهد.
همچنین در تبصره 2 این ماده قانونی آمده است:» در کارهایی که طبیعت آنها 
جنبه مستمر دارد، در صورتی که مدتی در قرارداد ذکر نشود ، قرارداد دائمی تلقی 
می شود.« وی قانون کار را قانون حمایتی دانست و گفت: قانون کار حاصل حدود 

200 سال مبارزه کارگران در جهان است و به عبارتی قانون حمایتی است.
محجوب با بیان اینکه امروزه فقر در میان خانواده های کارگری نسبت به گذشته 
بیشتر شده است، یادآور شد: حق اعتراض باید در قانون کار لحاظ شود تا کارگران 

بتوانند از طریق تشکل های کارگری اعتراض های صنفی خود را مطرح کنند.
دبیر کل خانه کارگر معتقد است، کارگر حق دارد اعتراض خود را با صدای بلند 
اعلام کند و این در حالی است که فشار روی نیروی کار در محیط های کارگری 
افزایش یافته است. رییس فراکسیون تشکل کارگری در مجلس شورای اسلامی 
اظهار امیدواری کرد،هر کارگر آنگونه که شایسته است بتواند خواست خود را مطرح 
کند.انضباط با حفظ آزادی بیان، خواست همه کارگران است و این مهم فقط در 
سایه تشکل های قوی رخ می دهد. باید به سمتی گام برداریم که تشکلات به 
سمت دلخواه خود بروند و فعالیت کنند. محجوب گفت: الحاق شدن یا نشدن به 
برخی از مقاوله نامه ها،باعث نمی شود که تکلیفی از ما در خصوص ایجاد تشکل ها 
برداشته شود. امروز هم معتقدم الحاق به برخی از مقاوله نامه ها در خصوص تشکل 
های کارگری برای شکل گیری حق اعتراض کارگران است. وی گفت: من به عنوان 
نماینده کارگران در مجلس تمام تلاش خود را انجام داده ام و باز هم تلاش می 
کنم که ضعف ها کمتر و نقاط قوت تقویت شود. محجوب گفت: بارها اعلام کرده 
ام برای اینکه دستمزد کارگران بتواند تاحدودی معیشت خانوار را تامین کند علاوه 
بر نرخ تورم باید 10درصد هم بیش از آن به حداقل دستمزد کارگران اضافه شود.

در این نشست که حدود سه ساعت به طول انجامید،برخی از کارگران حاضر 
در نشست و همچنین دانشجویان رشته اقتصاد انتقادات خود را به محجوب اعلام 
کردند. همچنین محمد مالجو مدرس اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی دیدگاه خود 

را در خصوص اصلاح قانون کار بیان داشت.

وزیر اقتصاد اعلام کرد :

رونمایی از 100 عملکرد برجسته دولت 
طی 100 روز 

وزیر اقتصاد اعلام کرد: »طی 100 روز آینده 100 عملکرد برجسته دولت برای 
مردم اعلام خواهد شد.«

علی طیب نیا در نمایشگاه دستاوردهای پنجره واحد تجارت فرامرزی اظهار 
داشت: امروز تمامی عملیات ها در گمرک به صورت الکترونیک انجام می شود و 

ارتباط بین گمرک و سایر دستگاه ها در داخل سیستم و برخط است.«
وی با بیان این که این اقدامات درآمدهای گمرکی را تا درصد بسیار زیادی افزایش 
داده است، افزود: »در سال 93 که سال اول بهره برداری از سامانه تجارت فرامرزی 
بود، درآمدهای گمرکی 86 درصد افزایش داشت و این روند همچنان ادامه داشته 

و در سال جاری تاکنون درآمدهای گمرکی ۴0 درصد افزایش یافته است.«
وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: »امروز وقتی کالا از مبدا بارگیری 
می شود، با هماهنگی های به عمل آمده اطلاعات مربوط به کالا در سامانه ثبت 

می شود.«
طیب نیا ادامه داد: »علاوه بر این، مواردی مانند ارزش کالا،  به صورت پیش فرض 
در سامانه وجود دارد. این موضوع کمک قابل توجهی به کاهش میزان قاچاق کالا 

در کشور کرده است.«
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه ترانزیت گفت: امروز هر لحظه 
مشخص است که کالای ترانزیتی در کدام نقطه از کشور حضور دارد و مشخص 

می شود که آیا کالا به موقع از کشور خارج می شود یا نه.«
طیب نیا متذکر شد: »اگر کالا از بندر مبدا بارگیری شود، اطلاعات آن در گمرک 
موجود است و می دانیم چه کالایی را چه فردی و با چه قیمتی وارد کشور کرده 

است که این موضوع در جهت مبارزه با قاچاق کمک می کند.«
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با جوان ترین نیمکت تاریخ

بنزین بدون سرب پرسپولیس در اهواز
برانکو ایوانکوویچ فردا در حالی تیمش را به مصاف فولاد خوزستان خواهد فرستاد 

که نیمکت نشینان این تیم شرایط جالب توجهی خواهند داشت.
 سرمربی کروات پرسپولیس در حالی تیمش را فردا به مصاف فولاد خوزستان 
خواهد فرستاد که محسن ربیع خواه، فرشاد احمدزاده و رامین رضاییان به دلایل 
مصدومیت و محرومیت در اختیار ندارد و این فضا باعث شده تا بازیکنان جوانی 

فرصت حضور در لیست و البته ترکیب این تیم را کسب کنند.
غیبت محسن ربیع خواه باعث شده تا حسین ماهینی در این بازی بار دیگر به 
سمت چپ دفاعی برود و صادق محرمی جوان فرصت حضور در ترکیب اصلی را 
کسب کند. علی علیپور نیز از غیبت فرشاد احمدزاده سود برده و در ترکیب فرصت 

بازی خواهد یافت تا وحید امیری جانشین شماره 10 این تیم در خط میانی شود.
با این شرایط اما نیمکت پرسپولیس شرایط عجیب و البته جالب توجهی را در این 
بازی پشت سر خواهد گذاشت. برانکو ایوانکوویچ در لیست نفراتی که به اهواز برده نام 
بازیکنانی مثل بوژیدار رادوشوویچ، حمید طاهرخانی، سامان نریمان جهان، آلکسی 
پلی یانسکی، حامد آقایی، احسان علوان زاده، ولادیمیر پریموف و رضا کرملاچعب را 

نیز قرار داده است. 
در ادامه نگاهی می اندازیم به شرایط نیمکت این تیم با حضور بازیکنان جوان و 

البته...
بوژیدار رادوشوویچ یکی از چهره هایی است که در نیمکت پرسپولیس حضور دارد 
و به عنوان دروازه بان رزرو این تیم را همراهی می کند و البته با عملکرد بیرانوند بعید 
است در ترکیب اصلی قرار گیرد. با این حال برانکو ایوانکوویچ تنها در صورتی که 
اتفاقی در جریان بازی برای بیرانوند رخ دهد می تواند به این گلر کروات اعتماد کند و 
اولین چهره قابل اعتماد البته در درون دروازه این تیم روی نیمکت محسوب می شود.

حمید طاهرخانی که با فیزیک و چهره منحصر به فرد خود بین بازیکنان این تیم 
به چووینکو معروف شده در دیدار برابر سیاه جامگان برای لحظاتی فرصت بازی به 
دست آورد و با توجه به اعتمادبه نفسی که بازیکنان باتجربه این تیم به او داده اند، 
توانست عملکرد خوبی از خود به جا بگذارد. او احتمالا در بازی برابر فولاد نیز در 
صورتی که بتواند از نظر روحی و روانی شرایط بازی را کسب کند فرصت خواهد 
داشت تا توانایی های خود را به رخ بکشد و یکی از شانس های تعویض در این بازی 

محسوب می شود.
سامان نریمان جهان به عنوان یکی از خریدهای پرسپولیس در نیم فصل دوم 
نیز با توجه به خط میانی پرستاره سرخپوشان روی نیمکت قرار گرفت و البته در 
بازی با سایپا و در دقایقی که به میدان رفت با حفظ توپ و عملکردش برای دیگر 
بازیکنان خط و نشان کشید. با توجه به وزن نیمکت این تیم در بازی با فولاد حضور 
این بازیکن نیز در جریان بازی دور از تصور نخواهد بود و برانکو می تواند به این ستاره 

آذری تیمش نیز اعتماد کند.
آلکسی پل یانسکی و ولادیمیر پریمیوف علیرغم اینکه باتجربه ترین بازیکنان این 
تیم در نیمکت در بازی با فولاد محسوب می شوند اما بعید است فرصتی برای این 
دیدار حساس کسب کنند. برانکو ایوانکوویچ در بازی با سایپا و بعد از مصدومیت ربیع 
خواه نیز ترجیح داد از مدافع متخصص اوکراینی خود سود نبرد و فرشاداحمدزاده 
را در این خط قرار داد تا نشان دهد علیرغم حمایت هایی که از اوکراینی های تیمش 
دارد اعتماد و اعتقاد شخصی اش را نسبت به آنها از دست داده است. در خصوص 
ولادیمیر پریمیوف نیز این شرایط وجود دارد و با توجه به خط میانی قدرتمند و 
حمله باانگیزه این تیم بعید است برابر فولاد نیز پریمیوف سهمی از حضور در زمین 

غدیر داشته باشد. 
حامد آقایی، بازیکن جوان خط دفاعی پرسپولیس نیز در هفته های اخیر فرصتی 
برای بازی به دست نیاورده و در دیدارهای تدارکاتی نیز نشان داده از اعتماد بنفس و 
کیفیت لازم برای حضور در ترکیب اصلی و دیدارهای حساس به دور است و احتمال 
اینکه او نیز در این بازی فرصتی برای بازی به دست آورد چیزی نزدیک به صفر است. 
احسان علوان زاده و رضا کرملا چعب دیگر نیمکت نشینان پرسپولیس در این 
دیدار محسوب می شوند، دو بازیکن جوان، تکنیکی و تشنه اعتماد برانکو ایوانکوویچ. 
با این حال برانکو که بعد از حضور کرملاچعب ملی پوش در لیست تیمش اجازه داد 
تا شهاب زاهدی راهی ماشین سازی شود بعید است در این بازی نیز به او فرصت 
دهد و مسلما انرژی او را ذخیره دیدارهایی سبک تر و شاید در استادیوم آزادی 
نگه می دارد. علوان زاده هم که پیش از این فرصت کوتاهی برای حضور در ترکیب 
به دست آورده بود اکنون با حضور بازیکنانی مثل ماهینی، وحید امیری و سروش 
رفیعی در سمت چپ این تیم عملا کورسوی امید کوچکی برای حضور در ترکیب 

برای خود قائل است.
با تمام این تفاسیر جسارت برانکو در نیمکت این تیم قابل ستایش به نظر می رسد 
و او تیمی که در فصل گذشته میانگین سنی بالایی را به خود اختصاص داده بود رفته 
رفته به جوانانی سپرده که می تواند در صورت حفظ و پیشرفت در صعود خود به آینده 
این تیم کمک بزرگی کنند. کرملا چعب، حامد آقایی، احسان علوان زاده و حمید 
طاهرخانی در رده زیر 23 سال و امیدهای این تیم اکنون نیمکت سرخ ها را تشکیل 
داده اند و در ترکیب نیز صادق محرمی فرصت بزرگی برای خودنمایی به دست آورده 
که می تواند از او به عنوان ستاره آینده یاد کرد. باید دید این بازیکنان از فرصت بزرگی 

که در اختیارشان قرار گرفته در بازی فردا چگونه سود خواهند برد.

علیرضا منصوریان:

 با این روش آسیا به ما می خندد!
سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از شکست تیمش گفت: در دیداری که می 
توانستیم به راحتی سه امتیاز را کسب کنیم روی اشتباهات فردی گل خوردیم و سه 

امتیاز را از دست دادیم.
 علیرضا منصوریان پس از شکست 2 بر 1 شامگاه سه شنبه تیمش برابر استقلال 
خوزستان به خبرنگاران حاضر در سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی گفت: می توانستیم 
خیلی راحت برنده این بازی باشیم. حریف چهار بار هم هیجده قدم ما را ندید. در خط 
دفاع اشتباه فردی از بازیکنی داریم که 3۴ سالش است و نمی توانیم بگوییم جوان 

است. اشتباه فردی به ما آسیب زد.
وی افزود: روی دو ضد حمله گل خوردیم. اشتباه کردن برای بازیکن باتجربه ممنوع 
است چرا که نگاه بازیکن جوان به او هست. با این حال ما روی اشتباه فردی گل 

خوردیم. اما باید به راحتی در طول بازی پیروز می شدیم.
منصوریان در مورد دلایل شکست تیمش گفت: دلیل اصلی این شکست این است 
که هیچ جای اشتباه فردی برای تیمی که می خواهد بالا بازی کند وجود ندارد. تیمی 
که می خواهد حمله کند باید اشتباهات خط دفاعی اش نزدیک به صفر باشد. اما 
متاسفانه ما دو اشتباه فردی کردیم و طوری بازی کردیم که حریف می خواست. من 
این اشتباه را می توانم از یک بازیکن جوان بپذیرم اما نمی توانم از یک بازیکن باتجربه 

این اشتباه را بپذیرم.
وی ادامه داد: با این حال به بازی برگشتیم و می توانستیم گل تساوی را هم بزنیم. 
نمی خواهم بگویم که به جوانی تیم باختیم. ضمن اینکه باید بگویم که دیگر محروم 
کردن تماشاگران منسوخ شده است. شاید هواداران تیم های دیگر بیایند بنشینند 

وسط هواداردان ما و توهین کنند. آیا بازهم ما باید محروم شویم. 
منصوریان ادامه داد: آیا فقط هواداران استقلال هستند که باید محروم شوند؟ شاید 
هم قلم قرمز گرفته اند و می خواهند فقط هواداران استقلال را محروم کنند. وقتی 
جوانان ما در زمین هستند و هوادار هم روی سکو نیست این اتفاقات می افتد. مگر 
شما در فوتبال دنیا دیده اید که یک تیم را از حضور تماشاگرانش محروم کنند. 
اسپانسرها نابودشان می کنند. در رئال و بارسا مگر این اتفاق افتاده است. این روش 

غلطی است که بخواهند تماشاگران را محروم کنند. 
وی افزود: پیشنهاد می کنم کلا فوتبال را بدون حضور تماشاگران برگزار کنیم. اگر 
بخواهیم شمشیر عدالت را وسط بگذاریم هیچ تیمی نباید با تماشاگرانش بازی کند. 
این روش ها دیگر منسوخ شده است. آسیا به ما می خندد. اگر محروم کنند به نظر 
شما بازی بعد دیگر هوادار چیزی نمی گوید. با این کارها گلوی هواداران باز می شود.

علیرضا منصوریان در مورد عملکرد ورویا غفوری هم گفت: خوشحالم که این 
بازیکن به ترکیب ما برگشت. او خیلی خوب بازی کرد و با اینکه در پست تخصصی 
اش بازی نمی کرد اما نمایش خوبی داشت. به خاطر غیبت امید ابراهیمی ریتم تیمی 
ما بهم ریخته بود. در بازی های بعدی دو نفر به ترکیب ما اضافه می شوند و شرایط 

بهتر از این خواهد شد. 
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اتفاقاتی که رخ داده و نوساناتی که این 
تیم داشته به احتمال بازگشت سیدمهدی رحمتی به ترکیب اشاره کرد و گفت: 
رحمتی در حال حاضر داخل تیم ماست و تشخیص کادر فنی این بود که حسینی 

برود. 
وی افزود: اگر سازمان لیگ بخواهد ما را تحت فشار قرار بدهد و بخواهد که باشگاه 
ما بدهی ها را بدهد فکر می کنم ما تا سال آینده هم نمی توانیم بازیکن جدید جذب 
کنیم. در چند سال گذشته فقط بازیکن خریداری شده اما پولی به آنها پرداخت نشده 
است. به همین خاطر بدهی ها زیاد شده است. سه چهار سال پیش بد خرید شده 
است. بازیکنانی خریداری شده اند که سه چهار نفرشان 10 میلیارد تومان هزینه 

داشته اند. 
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 ـاس.خوزستان2 استقلال 1 

استقلال جدید هم طعم شکست را چشید
تیم فوتبال استقلال تهران در هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال مقابل استقلال خوزستان 
شکست خورد تا شاگردان منصوریان یک شکست دیگر را در کارنامه خود ثبت کنند.

در ادامه مسابقات هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال و از ساعت 16:۴0 روز سه شنبه، 
تیم فوتبال استقلال تهران به مصاف استقلال خوزستان رفت که این بازی در نهایت 

با نتیجه 2 بر یک به سود استقلال خوزستان به اتمام رسید.
در این بازی که در ورزشگاه آزادی برگزار شد، حسن بیت سعید )68( و علی 
اصغر عاشوری )83( برای استقلال خوزستان و کاوه رضایی)87( برای استقلال تهران 

گلزنی کردند.
استقلال که با رای کمیته انضباطی در این دیدار محروم از تماشاگر بود، بازی را 
با ترکیب حسین حسینی، مجید حسینی، پادوانی، خسرو حیدری، یعقوب کریمی، 
امید نورافکن، ووریا غفوری )مجتبی حقدوست(، فرشید اسماعیلی )میعاد یزدانی(، 

بهنام برزای، محسن کریمی )علی قربانی( و کاوه رضایی آغاز کرد.
در حالی که استقلال خوزستان میهمان این بازی بود اما در نیمه نخست به مراتب 
فرصتهای بیشتری نسبت به استقلال داشت. خوزستانی ها با ترکیب آرش افشین و 
آلویس نانگ در خط حمله چندبار دروازه استقلال را تا آستانه فروپاشی پیش بردند 
ولی راه به جایی نبردند. البته نانگ در دقیقه 21 موفق شد یک گل به استقلال بزند 

ولی کمک داور این گل را به اشتباه آفساید اعلام کرد.
شاگردان علیرضا منصوریان در نیمه اول به جز یکی، دو موقعیت نصفه و نیمه 
نتوانستند دروازه حریف را تهدید کنند تا بازی در این نیمه با تساوی بدون گل به 

اتمام برسد.
در نیمه دوم از کیفیت بازی کاسته شد و بازیکنان دو تیم پاسکاری های پر اشتباه و 
حملاتی داشتند که راه به جایی نمی بردند. این بازی سرد و کسل کننده تا دقیقه 68 
ادامه یافت. حسن بیت سعید بازیکن تیم استقلال خوزستان در این دقیقه از روی یک 

ضربه کاشته موفق شد گل اول را به ثمر برساند و یخ بازی را آب کند.
یک دقیقه بعد بازیکنان استقلال خوزستان بازهم فرصت خوب گلزنی به دست 
آوردند که این موقعیت از دست رفت. در ادامه این شاگردان منصوریان بودند که 
روی ضد می توانستند گل تساوی را به ثمر برسانند. همچنین ضربه آکروباتیک 
کاوه رضایی روی ارسال یعقوب کریمی در دقیقه 77 به شکل خطرناکی راهی 

اوت شد.
منصوریان با فرستادن مجتبی حقدوست و علی قربانی به زمین سعی در تعویض 
نتیجه داشت تا از این شکست فرار کند اما استقلال خوزستان که روی ضد حملات 
برنامه ریزی داشت، توانست در دقیقه 83 ضربه دوم را به استقلال بزند و توسط علی 

اصغر عاشوری به گل دوم خود برسد.
با این حال این پایان کار نبود و استقلال تهران در دقیقه 87 روی ضربه کاوه رضایی 
توانست یکی از گلهای خورده را جبران کند. حملات استقلال تهران برای به ثمر 
رساندن گل دوم ادامه یافت و شاگردان منصوریان در دقیقه 89 هم می توانستند 
گلزنی کنند ولی ضربه بهنام برزای توسط وحید شیخ ویسی دروازه بان استقلال 

خوزستان مهار شد.
در دقیقه 92 محمد طیبی مدافع استقلال خوزستان به خاطر خطا روی کاوه 
رضایی از زمین مسابقه اخراج شد تا وقتهای تلف شده برای شاگردان سیروس 
پورموسوی با استرس دنبال شود. استقلال تهران روی همین ضربه توسط علی قربانی 
به گل رسید که این گل هم آفساید اعلام شد تا بازی در نهایت با همان نتیجه 2 بر 

یک به سود استقلال خوزستان به اتمام برسد.
با این نتیجه، استقلال تهران 25 امتیازی و در رده پنجم باقی ماند. استقلال 

خوزستان هم با این برد 21 امتیازی شد و با یک پله صعود به رده دهم رسید.

تراکتورسازی 2 - صنعت نفت 2

توقف تراکتورسازی برابر صنعت نفت
دیدار تیم های فوتبال تراکتورسازی تبریز و صنعت نفت آبادان در هفته هفدهم 

رقابتهای لیگ برتر با تساوی به پایان رسید.
 تیم های فوتبال تراکتورسازی و صنعت نفت آبادان در هفته هفدهم رقابت های 
لیگ برتر از ساعت 15 روز سه شنبه در ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز به مصاف هم 

رفتند که این بازی در پایان با تساوی 2 بر 2 به پایان رسید.
محمد ابراهیمی در دقیقه 8 و امید عالیشاه 62 برای تراکتورسازی و زبیر نیک نفس 

60 و علی عبدالله زاده 86 برای صنعت نفت گل زدند.
تراکتورسازی که برای نخستین بار پس از بازسازی زمین چمن ورزشگاه یادگار 
در این ورزشگاه و البته بدون حضور تماشاگرانش بازی می کرد، با این تساوی 3۴ 

امتیازی شد و در رده دوم باقی ماند. 
قلعه نویی که امیدوار بود با پیروزی برابر صنعت نفت فاصله اش با پرسپولیس 
را حفظ کند و موقتا صدرنشین شود، پاس طلایی به برانکو داد تا حتی در 
صورت شکست پرسپولیس برابر فولاد بازهم سرخپوشان تهرانی صدرنشین 

لیگ باشند. 

صبای قم1- پیکان0؛

صبا بالاخره برد
تیم فوتبال صبای قم هفدهمین دیدار خود در لیگ برتر را با برتری پیکان به 

پایان رساند.
 روز نخست از هفته هفدهم شانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر عصر روز سه 
شنبه با برگزاری دیدار تیم های صبا و پیکان در قم پیگیری شد که این دیدار در پایان 

با برتری یک بر صفر شاگردان صمد مرفاوی به پایان رسید.
این دیدار که تا دقایق پایانی با تساوی بدون گل در جریان بود با گل دقیقه 82 امید 
جهانبخش به سود تیم قمی به پایان رسید. صبای قم که به دومین پیروزی خود در 
این دوره از مسابقات دست پیدا کرده است با 12 امتیاز در رده پانزدهم باقی ماند. 

پیکان هم 26 امتیازی باقی ماند و فعلا در رده چهارم است.

وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه در بحث برکناری هاشمی از فدراسیون تیراندازی حکم 
قانونی اجرا شده است، درباره عملکرد فدراسیون تکواندو و اختلاف کارلوس کی روش و 

برانکو ایوانکوویچ توضیحاتی داد.
مسعود سلطانی فر  در حاشیه مجمع انتخابات فدراسیون کاراته گفت: بعد از  دو ماه و 
نیم حضور در وزارت ورزش بر اساس قولی که داده بودیم چهار انتخابات از میان فدراسیون 
های بلاتکلیف را برگزار کردیم و هفته آینده نیز انتخابات فدراسیون ورزشهای کارگری 
برگزار می شود. البته فدراسیون ژیمناستیک هم با مشکلات حقوقی درگیر است که با رفع 

این مشکلات، مجمع این فدراسیون نیز بزودی برگزار خواهد شد.
وی ادامه داد: فدراسیون کاراته از جنبه های مختلف بسیار  با اهمیت است، اما این رشته 
متاسفانه به رغم ظرفیت بالای ورزشکاران و طرفداران به هر دلیلی طی مدت طولانی با 

سرپرست اداره شده است.
وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: از طباطبایی ممنونم که در کنار اداره مجموعه ورزشی 
آزادی این فدراسیون را هم سرپرستی کرد ولی همه می دانیم میان سرپرستی و ریاست 

فاصله زیادی است.
وی با اشاره به مجمع انتخاباتی کاراته تصریح کرد: هرکس انتخاب شود مورد حمایت 
جدی وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی المپیک است و برنامه ما برای تعامل و 

پشتیبانی و نظارت بر فدراسیونها با کمیته ملی المپیک هماهنگ است.
سلطانی فر افزود: از سایر کاندیداهایی که رای نمی آورند نیز درخواست می کنم در 
راستای پیشرفت و رشد کاراته به رئیس منتخب کمک کنند. بدون شک بار سنگینی بر 

دوش رئیس منتخب است و فضای آرام و با ثبات از جمله وظایف اوست.
وی در خصوص فعالیت سیاسی بعضی از روسای فدراسیون ها و تداخل آن با ورزش، 

گفت: امیدواریم فعالیت های سیاسی آنها مشکلی برای فعالیت های ورزشی ایجاد نکند.
وزیر ورزش در خصوص ناکامی تکواندو و شرایط این رشته و اینکه چرا وزارت ورزش 
واکنشی نسبت به این مسائل نداشته است، تصریح کرد: حوزه معاونت امور قهرمانی 

وزارتخانه مسئول شده است که عملکرد این رشته را بررسی کند و گزارشی به ما بدهد.
سلطانی فر در خصوص اختلاف بین کی روش و برانکو ایوانکوویچ گفت: فدراسیون 

فوتبال این مشکلات را حل می کند.

وی درباره فعالیت بازنشسته هایی که در فدراسیون ها مشغول هستند به کار هستند، 
یادآور شد: به کار تعداد قابل توجهی از بازنشسته ها خاتمه داده شده است. امیدواریم بقیه 

هم تا پایان سال مشکلشان حل شود.
وزیر ورزش درباره جانشین منصور پورحیدری در هیات مدیره باشگاه استقلال هم گفت: 

عضو پنجم هم ان شاءالله معرفی می شود.
سلطانی فر در پاسخ به سئوالی مبنی بر مشکلاتی که بدهی مالیاتی برای باشگاه 
پرسپولیس ایجاد کرده است، گفت: متاسفانه این بدهی مالیاتی برای هر دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس و مربوط به سالهای گذشته است. در سالهای گذشته اظهارنامه مالیاتی تهیه 
نمی شده و عملکرد آنها علی الراس تشخیص داده شده است. با رئیس سازمان مالیاتی 

صحبت کرده ام و امیدوارم با حضور مدیران دو باشگاه، این مشکل حل شود.
وی درباره برکناری هاشمی از فدراسیون تیراندازی و اینکه احتمال تعلیق این رشته 

ورزشی وجود دارد، گفت : ما حکم قانونی را اجرا کردیم. حرف دیگری هم نداریم.

سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت:چند وقت بود که 
وضعیت ما خوب نبود ولی خدا را شکر از نظر فنی هفته 

به هفته بهتر شدیم.
صمد مرفاوی پس از برد یک بر صفر تیمش مقابل 
پیکان اظهار داشت: چند وقت بود که وضعیت ما خوب 
نبود، ولی خدا را شکر از نظر فنی هفته به هفته بهتر 
آبادان هم  نفت  بازی هفته گذشته مقابل  شدیم. در 

مستحق باخت نبودیم و حداقل باید یک امتیاز از آن 
دیدار می گرفتیم.

وی در ادامه افزود: فوتبال خوب و منطقی ارائه کردیم. 
تمام بازیکنان می خواستند این سه امتیاز را کسب کنیم. 
ما با تیمی بازی داشتیم که خیلی سرسخت و فیزیکی 
بازی می کند و نتایج خوبی هم کسب کرده است. در این 
بازی سعی کردیم به بازی خودمان سرعت دهیم و از 
بازیکنانی در خط حمله استفاده کردیم که توانایی عبور 
از بازیکنان حریف را داشتند. هر موقع که رو به جلو بازی 

کردیم خطرناک ظاهر شدیم.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم خاطر نشان کرد: پیکان 
هم در این مسابقه به بازی مستقیم و توپ های بلند رو 
آورد که این به خاطر مهاجم سرعتی و خوب آنهاست که 
به او بسیار امیدوار بودند. سعی کردیم او را ببندیم و عقب 
زمین پیکان را نیز کنترل کنیم که نتوانند بازی سازی 
کنند. خدا را شکر این سه امتیاز را کسب کردیم و زمانی 
در این بازی به گل رسیدیم که شایسته آن بودیم. خدا 
را شکر از گل مان به خوبی محافظت کردیم. امیدوارم 

بازیکنان در بازی های بعد با انگیزه تر ظاهر شوند.
 مرفاوی با تشکر از مدیریت باشگاه صبای قم تصریح 
کرد: مدیریت باشگاه زحمت زیادی می کشد و امیدوارم 
ادامه دار باشد. دیروز استاندار محترم با بازیکنان صحبت 
کرد و به آنها روحیه داد. ان شاءالله قول هایی که دادند 
لمس کنیم و بتوانیم وضعیت تیم خود را از لحاظ روحی 
و روانی بهتر کنیم. ما از ابتدای فصل از لحاظ مالی شرایط 
سختی داشتیم و بازیکنان خوبی را نیز از دست دادیم 
که به وضعیت مالی ما برمی گشت. امیدوارم با کمک 
مسئولان استان این مشکلات برطرف شود و بازیکنان با 
فراغ بال و راحت تر به زمین بروند و دستورات فنی را اجرا 
کنند. امیدوارم این پیروزی استارتی برای پیروزی های 

آینده باشد که بتوانیم رو سفید باشیم.

وی در مورد عملکرد امید جهانبخش گلزن تیمش و 
سایر بازیکنان جوان این تیم که در مسابقه امروز در زمین 
حضور داشتند، خاطرنشان کرد: در این بازی به بازیکنانی 
اطمینان کردیم که از نیم فصل اول آنها در کنار خود 
پرورش داده بودیم. سعی کردیم از آنها در هر بازی هر 
چقدر هم با دقایق کم بازی بگیریم. در این بازی جوانان 
ما دوندگی خوبی داشتند و به خوبی به تیم حریف فشار 
وارد کردند. خوشحالم که توانستند اعتماد ما را جلب 
کنند. بازیکنان دیگری هم داریم که می توانند در آینده 
به ما کمک کنند و آرام آرام به کیفیت فنی تیم می رسند. 

امیدوارم بتوانیم به خوبی از جوانان مان استفاده کنیم.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم در خصوص بازیکنانی 
که در تعطیلات نیم فصل از صبای قم جدا شدند، تصریح 
کرد: برخی از این بازیکنان به صلاحدید کادر فنی رفتند 
اما برخی دیگر به خاطر مشکلات مالی صبا را ترک کردند. 
بازیکنانی مثل سیف پناهی و اسلامی به خاطر مشکلات 
مالی از تیم رفتند و حق جو را هم می خواستیم که به 
خاطر شرایط مالی ما در تیم نماند. هاشم بیک زاده هم 
قراردادش به طوری بود که می توانست از جمع ما جدا 
شود. حامد لک را نیز خودمان جابه جا کردیم تا محسن 
فروزان را بگیریم که این کار را کردیم. فروزان دروازه بان 
توانمندی است و روزبه روز بهتر خواهد شد. او الان به 
آمادگی دلخواه خودش نرسیده است. ما می خواستیم او را 
به بازی مقابل صنعت نفت برسانیم، اما خودش می گفت 
اجازه دهید حدود یک هفته تا 10 تمرین کنم و در 

بازی های بعدی به میدان بروم.
در  مجید جلالی  به صحبت های  اشاره  با  مرفاوی 
کنفرانس خبری قبل از مسابقه و اینکه گفته بود مقابل 
تیمی بحران زده بازی داریم، گفت: گفتم که خدا را شکر 
بحران زده ایم و امیدوارم در این بازی از بحران خارج 

شویم.

رضا قوچان نژاد در حالی که می توانست در دیدار با دن هاخ هت تریک کند، پنالتی 
بدست آمده تیمش را نزد تا هم تیمی وی آن را از دست بدهد.

رضا قوچان نژاد در بازی این هفته  تیمش برابر دن هاخ توانست دو گل به ثمر برساند. در 
ادامه تیم او صاحب یک ضربه پنالتی  شد و در حالی که همه فکر می کردند قوچان نژاد 
این ضربه را خواهد زد تا هت تریک کند، سام لارسون پشت توپ قرار گرفت و پنالتی  

را از دست داد.
لارسون درباره این که چرا پنالتی  را به قوچان نژاد نداد تا او هت تریک کند، به صحبت 
پرداخت و اظهار کرد: اول باید بگویم هیچ مشکلی بین من و قوچان نژاد وجود ندارد. لیونل 
مسی هم پنالتی  از دست می دهد. متاسفانه پنالتی  من تبدیل به گل نشد. هیچ اتفاق 
خاصی هم رخ نداد و ما پیروز بازی شدیم. قوچان نژاد بازیکن مهمی برای ماست و من 

هیچ مشکلی با او در تیم ندارم.

همچنین رضا قوچان نژاد نیز درباره اخبار منتشر شده درباره اختلاف با بازیکن هم 
تیمی اش گفت : دو گل به ثمر رسانده بودم و بدم نمی آمد هت تریک کنم اما دیدم 
لارسون توپ را برداشته است و می خواهد ضربه را بزند. به همین خاطر نمی خواستم با او 
بحث کنم که پنالتی  را به من بدهد. او را تحسین می کنم که به فکر پیشرفت تیم است.

رضا قوچان نژاد این فصل 9 گل در رقابت های لیگ در هلند به ثمر رسانده است 
تا یکی از موفق ترین مهاجمان در لیگ این کشور باشد. در همین رابطه مهاجم ایرانی 
گفت: تمام وظیفه گلزنی تیم روی دوش من نیست. باید بگویم مهم در یک تیم این 
است که ارتباط خوبی بین بازیکنان وجود داشته باشد. فرقی نمی کند چند گل بزنم. 
مهاجم هستم و وظیفه دارم در هر دیدار به تیم کمک کنم که به گل برسد. حالا یا با 
گلزنی یا با پاس گل. باید بتوانیم همکاری خوبی در خط حمله تیم داشته باشیم تا تیم 

به نتیجه برسد.

مسعود سلطانی فر:

فدراسیون مشکل کی  روش و برانکو را حل می کند

 به خاطر مشکلات مالی بازیکنان مان را دست دادیم

مرفاوی: امیدوارم این پیروزی استارتی برای بردهای بعدی مان باشد

دلیل پنالتی نزدن قوچان نژاد در بازی با دن هاخ چه بود؟

هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال

برانکو به ساسان انصاری رسید، سپاهان به نفت
هفته هفدهم لیگ برتر با دیدارهای حساسی پیگیری خواهد شد 
که بین آنها می توان به حساسیت بالای پرسپولیس و فولاد اشاره 
کرد.  هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال پر است از شور و هیجان؛ شور و 
هیجانی که هفته هاست آغاز شده و هر هفته بیشتر از قبل می شود. 
با حساس تر شدن بازی ها و تقابل برخی تیم ها که در سرنوشت لیگ 
تأثیرگذار هستند. این هفته هم مستثنی از هفته های قبل نیست و 
چه بسا حساسیت ها بالاتر هم می رود. کشمکش بین پرسپولیس 
و تراکتورسازی برای تصاحب صدر جدول هفته هاست ادامه دارد. 
تراکتورسازی بازی هایش را با پیروزی پشت سر می گذارد و به صدر 
جدول می رسد و بعد از آن پرسپولیس برنده می شود و رتبه نخست 
را پس می گیرد. این رقابت ممکن است این هفته هم ادامه داشته 

باشد.
 ـذوب آهن اصفهان سایپا ـ

سایپا همچنان می تازد، اما نه به بالای جدول و به تیم ها، بلکه 
به سمت سقوط و رتبه های انتهایی جدول. تیم تحت هدایت حسین 
فرکی در شروع نیم فصل دوم هم کارش را با شکست آغاز کرد 
تا همچنان جزو گزینه های سقوط باشد. این تیم در دیدار مقابل 
پرسپولیس شکست خورد و بدشانسی هایش ادامه دارد؛ سایپا پس 
از دیدار سخت مقابل پرسپولیس، این هفته هم دیدار سختی مقابل 
ذوب آهن دارد، تیمی که لیگ را با قدرت ادامه می دهد و هفته 
گذشته هم سیاه جامگان را شکست داد تا بین مدعیان قهرمانی باقی 
بماند. ذوب آهن که منتظر لغزش پرسپولیس و تراکتورسازی است 
تا خودش را به صدر جدول نزدیک تر کند و با این شرایط در خانه 

سایپا به چیزی جز برد فکر نمی کند.
 ـپدیده خراسان سیاه جامگان مشهد ـ

دربی مشهد، دربی ندارهاست؛ دربی همسایه ها، همسایه هایی که 
رتبه های دوازدهم و سیزدهم جدول را در اختیار دارند و برای فرار 
از منطقه سقوط در نیم فصل دوم دست به هر کاری می زنند تا 
بازی های خود را با موفقیت پشت سر بگذارند. سیاه جامگانی ها با 
نداری های خود در نیم فصل دوم جابه جایی زیاد داشتند که البته 
بیشتر بازیکنان از این تیم جدا شدند و اوضاع این تیم چندان جالب 
توجه نیست، اما با این حال خداداد عزیزی تلاش می کند این تیم 
مشهدی را در لیگ برتر نگه دارد. از سوی دیگر پدیده که پس از 
اتفاقات رخ داده برای این باشگاه با نداری کار می کند، تمام تلاش 
خود را برای نتیجه گرفتن کرده است و مقابل بزرگان لیگ قد علم 
می کند. شاگردان رضا مهاجری هفته گذشته سپاهان را متوقف 

کردند و اگر بتوانند در دربی مشهد به پیروزی برسند اوضاع شان 
بهتر خواهد شد.

 ـنفت تهران سپاهان اصفهان ـ
بدون شک یکی از جنجالی ترین دیدارهای این فصل فوتبال ایران، 
مصاف سپاهان و نفت تهران در اصفهان بود. یک بار دیگر این بازی 
تکرار خواهد شد و این بار در لیگ این دو تیم به مصاف هم خواهند 
رفت. حدود دو هفته پیش بود که سپاهان و نفت در نیمه نهایی 
جام حذفی به مصاف هم رفتند که شاگردان علی دایی در روزی 
که او را حسابی عصبانی و جنجالی می دیدند پیروز میدان شدند و 
به فینال رسیدند. تبعات جنجال های علی دایی در آن بازی به لیگ 
هم کشیده شد و سرمربی نفتی ها دو جلسه از همراهی تیمش 
محروم است. دایی یک جلسه از محرومیت خود را در بازی مقابل 
استقلال پشت سر گذاشت و حالا در دیدار انتقامی سپاهان هم 
غایب است، ازاین رو سپاهانی ها امید بیشتری برای انتقام گرفتن از 
نفت دارند و غیبت علی دایی روی نیمکت که به طور حتم تأثیر 

زیادی روی موفقیت های تیمش دارد، فرصت را برای آنها فراهم 
کرده است. سپاهان و نفت 23امتیازی هستند و این بازی هم برای 

آنها 6امتیازی محسوب می شود.
 ـپرسپولیس فولاد خوزستان ـ

مصاف فولاد خوزستان و پرسپولیس از چند جهت حساسیت هایی 
دارد؛ ابتدا استرس پرسپولیسی ها برای از دست دادن صدر جدول 
این دیدار را حساس می کند و از سوی دیگر فولادی ها می خواهند 
خود را به صدر جدول نزدیک کنند و چه فرصتی بهتر از دیدار با 
صدرنشین لیگ. فولاد برای این دیدار هم انگیزه دارد و هم قدرتش 
در خانه دو برابر می شود، آن هم در دیداری که مقابل پرسپولیس 
و پخش زنده است، بازیکنان فولاد انگیزه شان بیشتر هم می شود. 
پرسپولیس برای این دیدار بازیکنی چون سروش رفیعی را دارد 
که برگ برنده اش است و پس از حاشیه هایی که فولادی ها برای 
بازیکن سابق خود ایجاد کردند، رفیعی انگیزه زیادی خواهد داشت 
تا پاسخ این حواشی را بدهد. در تیم روبه رویی نیز ساسان انصاری 

این انگیزه را خواهد داشت؛ بازیکنی که ابتدای فصل به پرسپولیس 
پیوست و پس از نادیده گرفته شدن توسط برانکو تصمیم گرفت به 
فولاد بازگردد و تبدیل به ستاره تیمش شد. انصاری اکنون آقای گل 
لیگ است و تلاش خواهد کرد مقابل پرسپولیس هم بدرخشد تا 

توانایی هایش را بیشتر به رخ سرخپوشان تهرانی بکشد.
 ـماشین سازی تبریز گسترش فولاد تبریز ـ

دیگر دربی این هفته لیگ برتر، بین گسترش فولاد و ماشین سازی 
تبریز برگزار می شود. گسترش فولاد که اوضاع نسبتاً مناسبی در 
جدول دارد، تیمش را برای نیم فصل دوم تقویت کرد تا شرایطش 
را بهتر از این کند و به رتبه های بالای جدول برسد و همین اتفاق 
برای ماشین سازی هم افتاده است، با این تفاوت که ماشین سازی 
قعرنشین بدون رقیب لیگ است و با 8 امتیاز رتبه شانزدهم را در 
اختیار گرفته، اما حالا با فرهاد کاظمی و بازیکنانی که جذب کرده 
امید زیادی به ماندن در لیگ برتر دارد. البته کار ماشین سازی بسیار 
سخت است و باید دید کاظمی که تخصص زیادی در حفظ تیم ها 
در لیگ برتر دارد، در ماشین سازی هم موفق می شود یا نه. شاید 
دربی تبریز بتواند بخشی از توانایی های ماشین سازی را نشان بدهد.

چهارشنبه، 29 دی ماه 95
 ـذوب آهن اصفهان ساعت 16:۴0 ورزشگاه پاس قوامین سایپا ـ

ـ   ـرحیم شاهین ـ  ـتورج عیوض محمدی ـ شاهین حاج بابایی ـ
 ـناظر: زاهد بحرینی علی صفایی ـ

 ـپدیده خراسان ساعت 15 ورزشگاه ثامن  سیاه جامگان مشهد ـ
مشهد

 ـمحمد   ـامیررضا آشورماهانی ـ  ـحسین طالقانی ـ علیرضا فغانی ـ
 ـناظر: محمدجواد تقی پور ملکی ـ

 ـنفت تهران ساعت  1۴:30 ورزشگاه نقش جهان  سپاهان ـ
اصفهان

جواد   ـ ـ فرهاد مروجی   ـ ـ حمید غمزه   ـ ـ حمید حاج ملک 
 ـناظر: خداداد افشاریان رحیم زاده ـ

 ـپرسپولیس ساعت 16:۴0  ورزشگاه غدیر اهواز فولاد خوزستان ـ
 ـعلی   ـهادی طوسی ـ  ـسعید علی نژادیان ـ محمدرضا اکبریان ـ

 ـناظر: علی خسروی میرغفاری ـ
 ـماشین سازی تبریز ساعت 15 ورزشگاه  گسترش فولاد تبریز ـ

بنیان دیزل تبریز
 ـناصر جنگی   ـحسن یوسفی ـ  ـرضا سخندان ـ رضا کرمانشاهی ـ

 ـناظر: ابراهیم میرزابیگی. ـ



5 علمی و سلامت 

 از کجا بفهمیم کبدمان چرب شده ؟!
این روزها اگر مراقب و نگران سلامت مان نباشیم، ممکن است به دلیل نداشتن سبک 
زندگی درست به دام یکی از شایع ترین بیماری ها که کبد چرب است، بیفتیم. اما این 
بیماری مانند خیلی از بیماری های خطرناک دیگر آرام و بی صدا بدون علامت خاصی 
در کبدمان نفوذ پیدا می کند و گاهی اوقات وقتی متوجه آن می شویم که کار از کار 
گذشته و بیماری پیشرفت خود را کرده است. همیشه از قدیم گفته اند پیشگیری بهتر 
از درمان است اما چطور می توان از ابتلا به این بیماری پیشگیری کرد و حتی در موقع 
ابتلا می توان از سرطانی شدن جلوگیری کرد. دکتر سیدضیاءالدین مظهری متخصص 

تغذیه بیشتر توضیح می دهد.
دکتر سیدضیاءالدین مظهری،متخصص تغذیه به این پرسش پاسخ داده است.

نقش کبد در بدن مان چیست؟
کبد یکی از مهم ترین عضوهای بدن است چراکه بیشتر اندام های بدن تنها یک وظیفه 
را برعهده دارند اما کبد بیش از ۴00عملکرد متفاوت و حیاتبخش را در بدن انجام 
می دهد. به عنوان مثال متابولیسم درشت مغذی ها ازجمله چربی ها، قندها و پروئین ها 
برعهده این عضو مهم بدن است. همچنین ذخیره سازی مواد معدنی و ویتامین های 
گوناگون در این بخش از بدن انجام می شود. از دیگر عملکردهای این عضو تولید صفرا 
برای هضم چربی ها و خنثی سازی آمونیاک است. اما این عضو مهم همان طور که 
حیات بخش است، ممکن است با اختلالاتی روبه رو شود که سلامت انسان را به خطر 
بیندازد. یکی از بزرگ ترین و شایع ترین خطرات، چرب شدن کبد است. کبد چرب یک 

بیماری خاموش اما بسیار خطرساز است. 
چه زمان می توان به کبد، برچسب چرب بودن زد؟

اسم بیماری کبد چرب مانند هر بیماری دیگر ازجمله دیابت و فشارخون ممکن است 
زیاد به گوش تان خورده باشد اما تنها افرادی از بایدها و نبایدهای این بیماری اطلاع دارند 
که به آن مبتلا هستند. اما همیشه گفته شده پیشگیری بهتر از درمان است، برای همین 
باید قبل از ابتلا به این بیماری نکات مهمی را بدانیم. به طور کلی به کبدی که میزان 
چربی ذخیره شده اش بیشتر از 5گرم چربی )یعنی در هر 100گرم بافت کبد( باشد 
آن کبد جزء کبدهای چرب محسوب می شود. همچنین یکی دیگر از علت های ابتلا به 
کبد چرب، تجمع بیش از اندازه گلیسیرید در سلول های تشکیل دهنده کبد است که 
باعث التهاب در کبد می شود. رفته رفته اگر فرد از انباشت چربی در کبد بی خبر باشد 
و مقدار چربی انباشته شده به صورت خزنده افزایش پیدا کند، باید منتظر اختلال در 
فعالیت طبیعی بافت کبد باشیم. با این حال اگر این سیر به صورت پیشرونده طی شود و 
هیچ پیشگیری صورت نگیرد، باعث بروز نارسایی کبد شده و به سیروز کبدی که مرحله 

نهایی این بیماری است، منجر خواهد شد.
اولین قدم برای درمان کبد چرب چیست؟

کبد چرب تا گرید سه با رژیم های مناسب کاهش وزن برای افراد چاق و رژیم های 
حاوی فیبرهای محلول و نامحلول یا دادن داروهایی امکان بازگشت به حالت اول را دارد، 
بنابراین افرادی که از چاقی رنج می برند، باید بدانند که اولین قدم برای درمان این بیماری 
کاهش تدریجی همراه با یک رژیم اصولی است، چراکه رژیم های غیرعلمی نه تنها موثر 
نبوده بلکه صدمات جبران ناپذیری را در مبتلایان به کبد چرب ایجاد می کنند. استفاده 
از داروهای مختلف به منظور کاهش وزن در مجموع رضایت بخش نبوده و با عوارض 
همراه است. پس کاهش وزن سریع و معجزه آسا نه تنها به این افراد کمکی نمی کند، بلکه 
کاهش وزن بیشتر از دو کیلوگرم در ماه به هیچ عنوان توصیه نمی شود. همچنین داشتن 
تحرک کافی می تواند تاثیر بسزایی در درمان این بیماری داشته باشد اما این نکته را نباید 
فراموش کرد که این افراد نباید خود را خسته کنند چراکه باید به کبد فرصت بازسازی 

داده شود و کبد در زمان استراحت بدن می تواند خود را بازسازی کند.

 

مدیرعامل ارشد ایرباس از برنامه این شرکت برای آزمایش خودروی پرنده در سال 
جاری میلادی خبر داد.

»تام اندرس« مدیرعامل ارشد ایرباس در کنفرانس DLD در مونیخ، ابراز امیدواری کرد 
که خودروی پرنده تک سرنشین خود را تا پایان سال آزمایش کند. طرح اولیه خودروی 
پرنده Vahana نام دارد و تک سرنشین و خودران است. این وسیله به عقیده ایرباس راه 

حلی ایده آل برای گریز از ترافیک های شهری به حساب می آید.  
این درحالی است که در سراسر جهان شهرها درحال رشد هستند و این شرکت پیش 

بینی می کند تا 2030 میلادی 60 درصد جمعیت جهان شهرنشین شوند.
در همین راستا این غول هواپیماسازی مشغول ایجاد سه راه حل جداگانه برای ترافیک 
شهری است که همه آنها مربوط به حمل و نقل در آسمان می شود. خودروی پرنده تک 
سرنشین، استفاده از پهپاد برای حمل محموله های مختلف و اتوبوس های خودران راه 

حل های ایرباس در این زمینه هستند. 
رادین لایاسوف مدیر ارشد بخش خودروی پرنده در این شرکت می گوید: بسیاری 
از فناوری های مورد نیاز برای ساخت این وسیله نقلیه مانند باتری، موتور و بخش های 

خودکار هواپیما تقریبا تکمیل شده اند.

خودروی پرنده تا پایان 201۷ آزمایش می شود

پژوهشگران استرالیایی با همکاری یک محقق ایرانی با استفاده از یک لایه نازک 
حاوی نانوبلورهای نیمه هادی موفق به ساخت عینک دید در شب شدند.

»دراگومر نشو« از محققان دانشگاه ملی استرالیا موفق به ساخت دوربین دید در 
شب جدیدی شده است که می تواند جایگزین دوربین های سنگین رایج شود.

نشو عنوان کرد: ما در این پروژه از نانوبلورهای بسیار کوچکی استفاده کردیم و آن ها 

را به صورت فیلم  لایه نازکی روی سطح شیشه عینک قرار دادیم؛ با استفاده از این لایه 
نازک حاوی نانوبلور امکان دید در شب فراهم شده است.

وی افزود: این لایه نازک بسیار کوچک بوده و از آن می توان در ساخت ادوات 
ضدجعل نظیر پوشش های اسکناس ها استفاده کرد. همچنین این فناوری قابل 

استفاده در هولوگرام ها و تصاویر پزشکی است.«
محسن رحمانی از دیگر محققان این پروژه اظهار داشت: ما در این پروژه به دستاورد 
بزرگی در حوزه نانوفتونیک رسیدیم؛  در این کار تحقیقاتی ما به بررسی رفتار نور و 

برهم کنش آن با اجسام در مقیاس نانومتری پرداختیم.
وی خاطر نشان کرد: این نانوبلورهای نیمه هادی می توانند نور را با شدت بالا انتقال 
دهند و پرتوهای نوری پیچیده ای را ایجاد کنند. از این فناوری در یک لیزر می توان 

استفاده کرد تا تصویری هولوگرافیک را روی نمایشگرهای مدرن ایجاد کند.
ماریا دل روسیون از دانشجویان دکتری این پروژه ادامه داد: در این پروژه ابزاری 
ساخته شده که نور به راحتی از آن عبور می کند، این فناوری برای ساخت نمایشگرهای 
نوری قابل استفاده است. برای اولین بار است که چنین چیزی ساخته می شود؛ چرا که 
در لایه نازک مورد استفاده در این فناوری از نانوبلورهای نیمه هادی استفاده شده است. 

رشد این نانوبلورها روی سطح شفاف کاری چالش برانگیز است.
 این عینک برخلاف ابزارهای دید در شب رایج، بسیار سبک است. از این فناوری 

می توان در حوزه های پزشکی و ادوات ضدجعل نیز استفاده کرد.

عینک دید در شب با فناوری نانو ساخته شد

 )PET(محققان کشور موفق به طراحی و ساخت دستگاه تصویر برداری حیوانی
شدند که تا قبل از پایان سال در دانشگاه علوم پزشکی تهران راه اندازی می شود.

دکتر سعید سرکار اظهار داشت: بعد از طراحی و ساخت دستگاه اسپکت قلبی 
برای انسان و نصب آن در دو بیمارستان امام خمینی )ره( و شهید بهشتی موفق به 

ساخت دستگاه PET حیوانی شدیم. 
وی با بیان اینکه دستگاه پت حیوانی تا قبل از پایان سال رونمایی می شود، افزود: 

این دستگاه برای حیوانات مورد استفاده قرار می گیرد.
دبیر ستاد ویژه توسعه فناوری نانو معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری با 
بیان اینکه دستگاه پت حیوانی برای تحقیقات دارویی مورد استفاده قرار می گیرد، 
اظهار داشت: این پروژه با حمایت معاونت علمی و فناوری به نتیجه رسیده است و 
اولین نمونه ایرانی این دستگاه در دانشگاه علوم پزشکی تهران راه اندازی خواهد شد.

به گفته سرکار، پیش بینی شده که این دستگاه با حضور معاون علمی و فناوری 
در آزمایشگاه حیوانی دانشگاه علوم پزشکی تهران نصب و در همان روز نیز رونمایی 

شود.

دستگاه تصویربرداری حیوانی ساخته شد

 اگر این علائم را دارید 
مبتلا به کم خونی هستید!

»سرم گیج می رود، حتما کم خون هستم«، »فکر می کنم 
بی حالی من از کم خونی است« و... این حرف ها را چندبار تا 
به حال از خانم ها و دختران اطراف خود شنیده اید؟ واقعیت 
این است که بسیاری از خانم ها و دختران جوان باور دارند 
که کم خون هستند اما اطلاعات کاملی درمورد مسئله 
کم خونی ندارند. مسلما با ازدست دادن خون به شکل ماهانه 
ممکن است بیش از آقایان در معرض کم خونی باشید، اما 
اصلا می دانید کم خونی یعنی چه؟ یا کم خونی را چگونه 
می شود تشخیص داد؟ با خواندن این مطلب پاسخ بسیاری 

از سوالات خود را خواهید گرفت.
درمان کم خونی ناشی از فقر آهن

 یکی از بهترین روش ها برای درمان کم خونی ناشی 
از فقر آهن مصرف مکمل های خوراکی است.  پیشنهاد 
من این است که با پزشک تان مشورت کنید و با تجویز او 
سراغ درمان با نمک های ساده آهن مثل سولفات فروی 
خوراکی بروید  یا قرص ها و کپسول های آهن مصرف 
کنید. مهم ترین نکته مصرف مرتب و به موقع این قرص 
هاست. هرگز فراموش نکنید که مصرف این قرص ها با 
معده خالی به جذب بهتر کمک می کند اما دربرخی افراد 
مشکلات گوارشی به ویژه در معده ایجاد می کند. بهترین 
زمان مصرف قرص آهن آخر شب است که عوارض آن 
نظیر تهوع، دل پیچه، اسهال و یبوست را به حداقل می 
رساند. یکی از بهترین روش ها برای جذب آهن مصرف 
ویتامین است که به جذب بهتر آن کمک می کند. در کنار 
مصرف مکمل ها سعی کنید مصرف پروتئین های گیاهی 
و حیوانی، تخم مرغ، نان گندم و حبوبات را در برنامه غذایی 

تان تقویت کنید. 
به چه کسی  کم خون می گوییم

کم خونی زمانی رخ می دهد که شما فاقد تعداد کافی 
قرمز  سلول های  وظیفه  باشید.  خون  قرمز  سلول های 
سلول های  است.  بدن  سلول های  به  اکسیژن  رساندن 
قرمز خون ممکن است دچار کاهش هموگلوبین باشند 
که پروتئینی است که رنگ قرمز سلول ها ناشی از آن 
است. هموگلوبین نقش مهمی در انتقال اکسیژن توسط 
سلول های قرمز دارد و هرگونه اختلال در آن می تواند بدن 
را با مشکل روبه رو کند. به طور کلی حدود 10درصد از زنان 
و دختران از مشکل کم خونی )یا آنمی( رنج می برند. این 

میزان در آقایان کمتر است. 
علائم کم خونی را بشناسید

اگر به اندازه کافی می خوابید اما همیشه خسته هستید 
یا اگر برای انجام کارهای معمول و روزانه انرژی ندارید، 
ممکن است به کم خونی مبتلا باشید. کم خونی حتی 
ممکن است روی خلق و خو، حافظه و عملکرد ذهنی شما 
هم تاثیر بگذارد. درکل می توان گفت که علائم کم خونی از 
مسائل خفیف و جزئی تا مسائلی که می توانند زندگی را به  
خطر بیندازند، متغیر است. علائم اصلی کم خونی عبارتند 
از:   ضعف و بی حالی،   سرگیجه،   رنگ پرید گی،  سردرد،   
احساس سرما، گزگز یا بی حسی در اندام ها و  دمای پایین 

بدن.
افرادی که کم خونی دارند با کمبود اکسیژن در خون 
و اندام های بدن خود روبه رو هستند و درنتیجه قلب آنها 
بیشتر فعالیت می کند تا اکسیژن بیشتری به اعضا برساند. 
کم خونی مزمن می تواند باعث آریتمی )نامنظمی ضربان 

قلب( تنگی نفس و درد در قفسه سینه شود. 
 دوست دارید یخ بجویید!

علت اصلی کم خونی، کمبود آهن در بدن است. افرادی 
که دچار کم خونی از نوع فقرآهن می شوند ممکن است 
میل  به همه  چیز داشته باشند. برای مثال ممکن است 
خاک خواری یا تمایل به خوردن یخ در آنها دیده شود. این 
حالت در بچه ها هم دیده می شود. نکته مهم این است 
که اگر کم خونی در کودکان درمان نشود، می تواند باعث 

مشکلات مغزی و فکری شود. 
چرا باید گوشت قرمز بخورند

 دختران نوجوان بیشتر درمعرض خطر کم خونی از نوع 
فقرآهن هستند. رشد سریع آنها می تواند علت کمبود آهن 
در بدن شان باشد. در دختران جوان شروع دوره های ماهانه 
می تواند علت کم خونی باشد. رژیم غذایی نامناسب که در 
آن میزان آهن کم باشد، می تواند کم خونی از نوع فقرآهن 
را رقم بزند. یادتان باشد آهن موجود در سبزی ها و حتی 
مکمل ها به اندازه آهن موجود در گوشت قرمز خوب جذب 
نمی شود. مشکلات دستگاه گوارش ازجمله بیماری های 
کرون و سلیاک هم می تواند مانع از جذب مناسب آهن 
و درنتیجه کم خونی شود. کسانی که تحت عمل جراحی 
لاغری توسط بای پس یا گذاشتن بالون در معده می شوند 
هم مستعد ابتلا به کم خونی از نوع فقر آهن هستند. برخی 
مواد غذایی می توانند مانع از جذب مناسب آهن مواد 
غذایی دیگر شوند، از جمله این مواد می توان به لبنیات و 
سایر غذاهای حاوی کلسیم، مکمل های کلسیم، شربت ها 

و قرص های ضداسید معده و... اشاره کرد، بنابراین توصیه 
می شود در این رابطه با پزشک خود مشورت کنید. 

 خونریزی مساوی است با کم خونی؟
بدن برای ساختن سلول های قرمز خون به ویتامین 12 
B و فولات نیاز دارد. در رژیم غذایی که در آن ویتامین ها 
کم باشد باعث بروز کم خونی می شود. برخی حالت های 
اتوایمون )که در آن بخشی از بدن علیه بخش های دیگر 
وارد عمل می شود( مانع از جذب ویتامینB 12 توسط 
کم خونی  بروز  باعث  درنتیجه  و  شده  گوارش  دستگاه 
می شود. گوشت، غلات صبحانه، سبزی های سبز، میوه ها 
و بسیاری از مواد غذایی که امروز با ویتامین B 12 غنی 
می شوند )مثل پسته ها و نان ها( منابع این ویتامین هستند. 
بیماری های مزمن با وجود عفونت در بدن هم می توانند 
باعث کمتر شدن تولید سلول های قرمز در بدن شوند. 
درعین حال ازدست دادن خون به صورت مزمن )از جمله 
و...( هم  ادراری  یا مشکلات  به دلیل زخم های گوارشی 
می تواند باعث کم خونی از نوع فقرآهن شود. دختران جوانی 
که دوره های ماهانه با خونریزی شدید دارند و کسانی که 
زخم دستگاه گوارش دارند در معرض این کم خونی هستند.

چرا باید قرص آهن را با ویتامین C بخوریم؟
پس از شک کردن به کم خون بودن باید یک آزمایش 
وجود  خون  آزمایش  این  اگر  شود،  انجام  ساده  خون 
کم خونی را تایید کرد آن گاه باید آزمایش های تخصصی تر 
برای مشخص شدن نوع کم خونی انجام شود. اندازه گیری 
آهن موجود در خون و پروتئینی که به آهن در خون متصل 
می شود، میزان ریتکولوسیت های خون- که نشان می دهد 
مغز استخوان چقدر سلول های قرمز می سازد- و آزمایش 
تجزیه هموگلوبین بخشی از این آزمایش ها هستند. برای 
نوع فقرآهن قرص های آهن تجویز  از  درمان کم خونی 
می شود. آهن از نوع فروس بهتر از آهن از نوع فریک جذب 
می شود، بهتر است که این قرص ها همراه غذا، به خصوص 
آب پرتقال و سایر موادغنی از ویتامین C مصرف شوند اما 
یادتان باشد که قرص های آهن را با قرص کلسیم، قهوه 
یا چای که می توانند مانع از جذب آهن شوند، مصرف 
نکنید. درضمن هرگز قرص آهن را بدون تجویز پزشک 
مصرف نکنید زیرا جمع شدن زیاد از حد آهن در بدن 
می تواند بسیار خطرناک باشد. کسانی که دچار مشکل 
 B 12 هستند باید مکمل  ویتامین B 12 کمبود ویتامین

مصرف کنند. 

معجزه خوردن 6 حبه سیر پخته
سیر یک ماده غذایی پرمصرف، پرطرفدار و پرخاصیت است. این ماده غذایی به صورت 
انواع مختلف مصرف می شود و در تغییر طعم غذاها تأثیر ویژه ای دارد. سیر علاوه بر 

اینکه یک طعم دهنده فوق العاده است خواص درمانی باورنکردنی نیز دارد.
به گزارش بهداشت نیوز، سیر خواص آنتی بیوتیکی و تصفیه کنندگی دارد و باعث 
دفع ضایعات بدن و پیشگیری از ابتلا به بیماری ها می شود. با وجود اینکه مصرف خام 
سیر طرفدار و خواص بیشتری نیز دارد اما مصرف روزانه 6 عدد سیر پخته شده نیز تأثیر 
زیادی در سلامت بدن دارد. در این مطلب خواهیم گفت بعد از مصرف این میزان سیر 

پخته شده در فر چه اتفاقاتی در بدنتان رخ می دهد. لطفاً با ما همراه باشید.
سیر یک دنیا خاصیت دارد

محققان معتقد هستند که سیر یک مکمل طبیعی برای کاهش وزن است چون مانع از 
انباشتگی چربی ها شده و سوخت و ساز بدن را افزایش می دهد. این ماده غذایی سرشار 
از آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها و مواد معدنی است. بنابراین مصرف روزانه آن روشی 
طبیعی و خوب برای دور شدن از بیماری ها و مشکلات سلامتی است. اکثر خواص این 
ماده غذایی به سرعت تأثیر خود را برجای می گذارد بخصوص زمانی که آن را به صورت 
طبیعی و بدون افزودنی مصرف کنید. در ادامه با خواص روزانه 6 عدد سیر پخته شده 

بیشتر آشنا می شوید.
24 ساعت بعد از مصرف سیر چه اتفاقاتی در بدن می افتد؟

یک ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده
یک ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده، بدن آن را هضم کرده و مواد مغذی 
مفید آن مانند آلیسین، ویتامین های گروه B و مواد معدنی مانند منگنز را جذب می 

کند. علاوه بر این به کمک فیبرهای آن عملکرد روده ها نیز تحت تأثیر قرار می گیرد.
2 تا 4 ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده

آنتی اکسیدان های موجود در سیر شروع به حرکت به سمت خون کرده و به 
سلول های بدن می رسند. به این ترتیب از سلول ها در برابر اثرات آسیب رسان و مضر 
رادیکال های آزاد محافظت می کنند. همچنین ترکیب فعال آن یعنی آلیسین به کاهش 

وجود سلول های بیمار و بدخیم کمک می کند.
4 تا 6 ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده

آلیسین سیر شروع به فعال کردن سوخت و ساز بدن و فرایندهای دفع مازاد مایعات و 
چربی ها می کند. قدرت ضدالتهابی بالای این ترکیب باعث کاهش ورم بافت ها شده و 

عملکرد کلیه ها را بهبود می دهد.
6 تا 7 ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده

خواص ضدباکتریایی سیر قدرت کافی را در اختیار دستگاه ایمنی بدن قرار می دهد تا 
با باکتری ها مقابله کرده و بدن را ایمن سازی کند.

بین 6 تا 10 ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده
ویتامین ها، مواد معدنی و ترکیبات گوگردی موجود در سیر مانع از اکسایش سلول ها 
شده و اکسیژن رسانی را تحریک می کند. این کار باعث ممانعت از روند زودهنگام پیری 

و بروز علائم آن می شود.
24 ساعت بعد از مصرف 6 حبه سیر پخته شده

ترکیبات فعال سیر در بدن رخنه کرده و عملکردهای حفاظتی از دستگاه های حیاتی 
بدن شروع می شود:

* میزان کلسترول و تری گلیسیرید خون کاهش پیدا می کند
* رگ ها تمیز و پاکسازی شده و نرمی و خاصیت ارتجاعی آن ها بیشتر می شود

* فشارخون تنظیم و کنترل می شود
* واکنش های ایمنی بدن افزایش پیدا می کند

* روند دفع فلزات سنگین از بدن با سرعت بیشتری انجام می شود
* سلامت استخوان ها افزایش می یابد

* احساس خستگی کمتر می شود
* راندمان جسمی و روحی افزایش می یابد

* طول عمر سلول ها بیشتر می شود
* از تشکیل رگ های واریسی پیشگیری می شود

* سلامت مفاصل بهبود می یابد
* ریه ها پاکسازی و تمیز می شوند

* دفع انگل های روده تحریک می شود
* میزان قند خون کنترل می شود

* از بروز یبوست پیشگیری و با آن مقابله می شود
* خطر بروز عفونت در دستگاه ایمنی کاهش می یابد.

روش تهیه و مصرف سیر پخته شده در فر
با وجود اینکه برخی متخصصان تأکید زیادی در مصرف سیر خام برای دریافت 100 
درصدی خواص آن دارند، برخی دیگر نیز مصرف سیر پخته شده در فر را برای دریافت 
خواص آن توصیه می کنند. مزیت این شیوه این است که مصرف سیر راحت تر شده و 

سم زدایی از بدن با سهولت بیشتری انجام می گیرد.
برای این کار به 6 حبه سیر نیاز دارید. کافی است سیر را تمیز کنید و اجازه دهید 
بیست دقیقه استراحت کنند. سپس آن ها را در فر قرار دهید تا نرم شوند. در نهایت آن ها 

را از فر درآورده و اجازه دهید تا خنک شوند و میل کنید.
زمانی که این 6 حبه سیر را میل می کنید لازم است که در 2۴ ساعت آینده به میزان 
حداقل 2 لیتر آب بنوشید و از مواد غذایی زودهضم مانند سبزیجات بیشتر استفاده کنید. 
بهتر است این کار را آخر هفته ها و در روزهایی که از خانه خارج نمی شوید انجام دهید. 
چون دهانتان بوی سیر می گیرد. بدانید که مصرف سیر یکی از بهترین شیوه ها برای 
دریافت سریع خواص یک ماده غذایی ایده آل است. توصیه می کنیم هر ماه حداقل یک 

مرتبه این 6 حبه سیر را آماده کرده و میل کنید.

معجزه سرکه سیب برای موی سر
اسیدیدته سرکه سیب به تغییر pH پوست سر کمک می کند و در پیشگیری از شوره 

سر نقش دارد.

سرکه سیب فواید سلامت و زیبایی بسیاری را ارائه می کند. می توانید این محصول 
معجزه آسای طبیعی را به عنوان یک پاک کننده مورد استفاده قرار دهید تا از موهایی 

درخشان، تمیز و سالم برخوردار شوید.
 شستشوی موها با سرکه سیب فواید مختلفی دارد که در ادامه به برخی از آنها اشاره 
می شود، اما نخست شاید این پرسش مطرح شود که چگونه باید از این ماده به عنوان 
یک پاک کننده مو استفاده کرد؟ وب سایت هافینگتون پست ترکیب یک واحد سرکه 

سیب با یک واحد آب را پیشنهاد می کند. 
پس از شستشوی موها با شامپو، این ترکیب را به موها اضافه کرده و آن را روی پوست 
سر خود ماساژ دهید. سپس، پیش از آبکشی کامل اجازه دهید تا چند دقیقه به همین 

حالت باقی بماند تا به خوبی جذب پوست سر شود.
پیشگیری از شوره سر

اسیدیدته سرکه سیب به تغییر pH پوست سر کمک می کند و در پیشگیری از شوره 
سر نقش دارد.

درخشش مو
سرکه سیب موجب بسته شدن کوتیکول مو می شود که بازتاب نور از تارهای مو و 

درخشندگی آنها را موجب می شود.
نرم و صاف شدن مو

اسیدیته طبیعی سرکه به نرم و صاف کردن کوتیکول کمک می کند. این فرآیند 
موجب می شود تا گره ها و در هم پیچیدگی های مو راحت تر باز شوند و از این رو، شانه 

زدن یا برس کشیدن تسهیل می شود.
پاکسازی بقایای محصولات مو

بقایای چسبناک محصولات مو مانند ژل مو روی پوست سر می تواند به شکل گیری 
حالت بی روح و تخت رشته های مو منجر شود. سر خود را با سرکه سیب ماساژ داده و 
اجازه دهید سه دقیقه به همین حالت باقی بماند. سرکه سیب ساختار مولکولی کثیفی ها 

و حالت روغنی که روی سر شما باقی مانده است را از بین می برد.
تحریک رشد مو

سرکه سیب گردش خون به سمت فولیکول های مو را بهبود می بخشد که این شرایط 
رشد مو را تقویت می کند و پیشگیری از ریزش مو را به همراه دارد.
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دانشمندان موفق به ساخت باتری های لیتیومی 
جدیدی شده اند که در صورت داغ شدن بیش از حد 
آتش نمی گیرند و لذا برای استفاده در گوشی های 

همراه مناسب هستند.
 باتری های لیتیومی در سال های اخیر به یکی از 
نقاط ضعف جدی گوشی های هوشمند تبدیل شده 
اند و بارها گزارش هایی در مورد داغ شدن بیش از حد 
این باتری ها و حتی انفجار گوشی ها به همین علت 

منتشر شده است.
در آخرین حادثه از این دست سامسونگ مجبور به 
جمع آوری گوشی های گالکسی اس 7 خود از بازار 

به همین علت شد. حالا محققان در دانشگاه استنفورد 
راه حالی برای جلوگیری از آتش گرفتن باتری های 

گوشی های هوشمند یافته اند.
در قالب این راه حل سازوکاری به باتری های گوشی 
ها اضافه شده تا آنها در صورت داغ شدن خنک شده و 
آتش نگیرند و در نهایت به عملکرد باتری وخود گوشی 

آسیبی وارد نشود.
باتری های لیتیومی دارای دو الکترود آند و کاتد 
هستند که در صورت برخورد با یکدیگر به هر دلیل 
گرمای زیادی را ایجاد می کنند و برای جلوگیری 
از وقوع این مشکل دانشمندان راهی برای جداکردن 

الکترودها با استفاده از یک بازدارنده ایجاد شعله یافته 
اند.

جداکننده هایی که تا به حال مورد استفاده قرار می 
گرفتند، پلیمرهای ضعیفی هستند که جلوی برخورد 
الکترودها را نمی گیرند. اما جداکننده جدید فیبرهایی 
از جنس تریفنیل فسفات هستند که لایه ای از یک 
پلیمر دیگر به نام PVDF-HFP به آنها افزوده شده 
است. این پوسته پلیمری از تراوش و نشت تریفنیل 
فسفات جلوگیری کرده و عملکرد باتری را بهبود می 
بخشد. این فناوری هنوز در مرحله آزمایشی است و 
مشخص نیست استفاده از آن چه زمانی آغاز می شود.

مایکروسافت در تلاش برای تولید گوشی هوشمندی با نمایشگر تاشوست که تفاوت 
آن با محصولات رقیب که در آینده تولید می شوند، قابلیت تبدیل شدن به تبلت 

است.
مایکروسافت اختراعی را در این زمینه به ثبت رسانده که نشان می دهد این شرکت 
موفق به اختراع نمایشگر تاشویی شده که بدون شکستن یا آسیب دیدن به طور کامل 
تا می شود و سپس به یک رایانه لوحی مبدل می شود. پیش از این اخباری در مورد 
تلاش های اپل و سامسونگ برای تولید و عرضه گوشی هایی با نمایشگر خم شدنی 
منتشر شده بود و حالا مایکروسافت نیز با این دو شرکت رقابت می کند. این گوشی 
در حالت تبلت به راحتی در قالب یک نمایشگر بزرگ قابل استفاده است و با توجه به 
قاب و پوشش پشتی که دارد می توان آن را بر روی میز گذاشت و به تصویر در حال 

پخش نگاه کرد. منابع مطلع می گویند ممکن است مایکروسافت این نمایشگر را به 
گونه ای طراحی کند که از دو یا سه قسمت تا شود و بتوان به این طریق آن را کوچک 
تر کرد و به طور کامل در جیب جای داد. همچنین ممکن است هر یک از بخش های 
این نمایشگر بتوانند محتوای متفاوتی را نمایش دهند. هر چند در این زمینه هنوز 
اطلاعات دقیقی در دست نیست. نکته جالب این است که مایکروسافت این اختراع 
را در اکتبر سال 201۴ به ثبت رسانده، اما هنوز محصولی را بر این مبنا طراحی و 
عرضه نکرده است. فردی که این اختراع را به ثبت رسانده کبر صدیقی نام دارد که 
قبلا برخی اجزای تبلت مایکروسافت مانند دوربین تبلت سرفیس و ... را اختراع کرده 
بود. ممکن است گوشی سرفیس مایکروسافت امسال روانه بازار شود، اما این شرکت 

در مورد ویژگی های آن سکوت کرده است.

هوش  سامانه  یک  تی  ای  ام  دانشگاه  محققان 
مصنوعی طراحی کرده اند که نواقص اطلاعاتی خودش 

را با جستجو در اینترنت برطرف می کند.
پروژه  این  محققان  از  یکی  ناساریمان  کارتیک 
جمع آوری  سامانه  این  منحصربفرد  قابلیت  گفت: 
داده های ساختار یافته از منابع بدون ساختار است 

که برای این قابلیت از تکنیک های یادگیری تقویتی 
)reinforcement learning( استفاده شده است.

روانشناسی  اساس  بر  تکنیک  این  افزود:  وی 
رفتاری است که در هوش تجمعی، نظریه بازی ها و 
الگوریتم های ژنتیک به کار می رود و زمانی که اطلاعات 
درست به سیستم اضافه می شود یک جایزه به سیتم 
داده می شود. محقق دانشگاه ام ای تی خاطرنشان 
کرد: استفاده از این تکنیک بسیار ضروری است چرا 
و  دارد  اینترنت وجود  زیادی در  که مطالب متضاد 
زمانی که این اطلاعات با هم ادغام می شوند صحت 
با مشکل مواجه می شود. به همین دلیل  اطلاعات 
زمانی که سیستم بتواند به صورت صحیح مطالب را 

شناسایی کند مورد تشویق قرار می گیرد تا روش های 
موثرتر را بشناسد. برای بهینه سازی سیستم تشویق، 
از یک فناوری یادگیری  ام.آی.تی  محققان دانشگاه 
ماشین با نام "شبکه عمیق Q" استفاده کردند که به 
بهترین شکل، قدرت شبکه های عصبی را با یادگیری 
تقویتی تلفیق می کند. محققان امیدوارند با استفاده 
از این سیستم ها سرعت دریافت اطلاعات را افزایش 
دهند و بتوانند علاوه بر صرفه جویی در زمان و هزینه 
به حفظ جان بیماران و درمان موثر آنها کمک کنند. 
برای مثال پزشکان می توانند با استفاده از این سامانه 
و ارائه اطلاعات پزشکی بیمار به آن، مناسب ترین طرح 

درمانی را ارائه کنند.

این باتری های تلفن همراه قطعا آتش نمی گیرند

گوشی دارای نمایشگر تاشو و قابل تبدیل به تبلت

یادگیری سامانه هوش مصنوعی با وبگردی



اجتماعی 6

آیت الله علوی گرگانی: 

استفاده نامناسب از فضای مجازی جامعه را
 به فساد می کشد 

 آیت الله علوی گرگانی گفت: امروز فضای مجازی مردم را منحرف می کند، از این 
رو بسیج مستعضفان باید با امر به معروف و نهی از منکر جامعه را از فساد و پلیدی 

پاک کند. 
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی پیش از ظهر دیروز در دیدار با بسیجیان 
سازمان بسیج مستعضفان از سراسر کشور، با اشاره به آیه ای از قرآن اظهار داشت: 
کسانی که می خواهند راهنمای مردم در جامعه باشند باید به گونه ای شوند که وقتی 

مردم آن فرد را می بینند عملًا به سوی حق دعوت شوند.
وی با تاکید بر اینکه راهنمای مردم باید در رفتار مثل پیامبر )ص( باشد، افزود: 
سفارش ما برای کسانی که تحت عنوان امر به معروف و نهی از منکر هدایت گر مردم 
هستند، مسئله عملی است که باید بتوانیم به صورت عملی و الگو قرار دادن خودمان 
راهنمای مردم باشیم در واقع همان روشی که ائمه داشتند.  این مرجع تقلید شیعیان 
تصریح کرد: همان طور که در قرآن هم آمده است باید قدم هایتان را جای قدم های 
پیامبر )ص( بگذارید، تا بتوانید مثل ایشان و دیگر ائمه در این کار مهم سربلند باشید.

وی با بیان داستانی از پیامبر اکرم)ص( و سلمان فارسی خاطرنشان کرد: همان طور 
که سلمان جا پای پیامبر)ص( گذاشت، ما هم باید در کار وانجام وظیفه چا پای پیامبر 
بگذاریم. آیت الله علوی گرگانی بیان کرد: امروز استفاده نامناسب از فضای مجازی 
جامعه ما را منحرف کرده است ازاین رو شما بسیجیان باید با امربه معروف و نهی از 

منکر جامعه را از فساد و پلیدی پاک کنید.

لاریجانی مطرح کرد؛

ضرورت توجه به همسان سازی 
حقوق بازنشستگان با شاغلان

به همسان سازی  توجه  به ضرورت  اشاره  با   رئیس مجلس شورای اسلامی 
حقوق بازنشستگان با شاغلان گفت: تلاش خواهد شد به وضعیت مسائل درمانی 

بازنشستگان توجه شود. 
علی لاریجانی در دیدار  جمعی از فرهنگیان بازنشسته کشور در قم با اشاره به لزوم 
توجه به همسان سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان گفت: به دلیل اینکه اصطلاحاً 
عائله دولت زیاد شده و منابع مالی کشور محدود است، در رسیدگی به مشکلات 
بازنشستگان مسائلی ایجاد شده است.لاریجانی افزود: تلاش خواهد شد مسائل 

بازنشستگان رفع شود و به وضعیت درمانی آنان رسیدگی شود.
مشکل بیمه قالیبافان حل شود

ر ئیس مجلس شورای اسلامی همچنین  در دیدار مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان قم با بیان اینکه نباید مردم احساس کنند بی یار و یاور هستند، 
گفت: مشکل بیمه قالیبافان باید حل شود. علی لاریجانی با تأکید بر لزوم توجه 
به مسائل مردم گفت: مردم نباید در رفع مشکلاتشان احساس کنند بی یار و یاور 
هستند.لاریجانی با تأکید بر لزوم رفع مشکل بیمه قالیبافان گفت: باید از قالیبافان 

حمایت شود.
 لزوم توجه به اشتغال زایی برای مددجویان کمیته امداد

لاریجانی همچنین در دیدار مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با ابراز 
خرسندی از توجه به اشتغال مددجویان کمیته امداد گفت: اشتغال زایی برای مددجویان 

کمیته امداد باعث خواهد شد شرایط زندگی باکرامت برای این خانوارها فراهم شود.
لزوم حمایت از خیرین مدرسه ساز در راستای توسعه فضاهای آموزشی

لاریجانی همچنین در دیدار مدیرکل نوسازی مدارس استان قم و برقعی رئیس 
مجمع خیرین مدرسه ساز این استان با تأکید بر لزوم حمایت از خیرین مدرسه ساز 
در کشور گفت: باید به موضوع توسعه فضاهای آموزشی توجه شود و شهرداری ها و 
وزارت راه و شهرسازی همکاری جدی را با خیرین مدرسه ساز و ادارات کل نوسازی 
مدارس داشته باشد و اقدامات لازم را برای تسهیل در تأمین زمین های مورد نیاز برای 

ساخت مدارس، انجام دهند.

استاندار قم: 

مراکز علمی قم به سمت کیفی سازی 
حرکت کنند 

استاندار قم با بیان این که رشته های تحصیلی باید بر اساس نیازسنجی شکل 
بگیرند، گفت: مراکز علمی استان قم از کمیت به سمت کیفی سازی حرکت کنند. 

سید مهدی صادقی در دیدار رئیس موسسه آموزش عالی مدیریت شهری و 
روستایی وزارت کشور، بر ضرورت نیازسنجی و امکان سنجی جهت تاسیس رشته 
های تحصیلی جدید تاکید کرد. وی با بیان اینکه موسسات علمی بر اساس هدف 
گذاری های موجود ساماندهی نشده اند، افزود: همین مساله در برخی مسائل 
مدیریتی استان نیز به چشم می خورد و شاهد طرح هایی هستیم که به درستی 
امکان سنجی نشده اند. وی با اشاره به تعداد دانشجویان کشور و استان قم، گفت: در 
بسیاری از موارد به کمیت و صرف مدرک توجه شده است که این مساله از آسیب 
هایی است که باید برای آن چاره اندیشی شود. صادقی با بیان این که 18 واحد علمی 
کاربردی در استان قم وجود دارد، خاطرنشان کرد: باید سیاست گذاری جهت تمرکز 
فعالیت های این مراکز صورت بگیرد. وی افزود: می توانیم با کاهش کمیت، کیفیت 
در دانش را در مراکز آموزشی ارتقا دهیم. استاندار قم خاطرنشان کرد: باید تدابیری 
اندیشیده شود تا افرادی که در موسسه های علمی مشغول به تحصیل می شوند 

مهارت های مرتبط با نیاز شغلی خود را کسب کنند.

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي  استان قم  خبرداد

ممیزي ایمني 80 واحد تولیدي
 شهرك هاي صنعتي قم 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي  استان قم گفت : واحدهاي تولیدي مستقر 
در شهرك ها و نواحي صنعتي استان قم با هدف ارتقاء سطح ایمني و بهداشت مورد 

ممیزي مدیریت Hsee قرار مي گیرند.
امیرطیبي نژاد در این رابطه اظهارداشت: در راستاي برنامه هاي کلان سازمان صنایع 
کوچك وشهرك هاي صنعتي ایران و با هدف ارتقاء سطح ایمني و بهداشت واحدهاي 
صنعتي مستقر در شهرك ها و نواحي صنعتي مورد بازدید و ممیزي Hsee قرار مي 
 Hseeگیرند.وي با تاکید بر اینکه در شش ماهه دوم سال جاري با فعال شدن مدیریت
در این شرکت، طرح ممیزي نیز اجرایي شده است گفت: تا کنون 80 واحد صنعتي 
با اولیت واحدهاي پر خطر مورد ممیزي قرار گرفته اند و در پایان براي آنها شناسنامه 
  Hseeتدوین و تنظیم خواهد شد.طیبي نژاد در ادامه تهیه شناسنامه ایمني و Hsee
براي واحدهاي تولیدي را برآیند اجراي طرح ممیزي برشمرد و تصریح کرد: مسوولان 
مربوطه با حضور در واحدهاي صنعتي مباحثي چون ایرادات و اشکالات ساختماني در 
واحد، ایمني تابلوهاي برق، بیمه حوادث و بیمه مسوولیت مدني، اجراي فایر باکس، 
تهیه و نصب کپسول هاي پودري اطفاء حریق مورد بررسي قرار مي گیرد وموارد 
نقصي به طور رسمي به ایشال ابلاغ مي گردد.مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي 
قم، توجه و اصرار بر روي ایمني واحدهاي تولیدي را امري پیشگیرانه عنوان کرد و 
بیان داشت: وقتي سرمایه هاي شخصي و یا مردم به پیچ ومهره و واحد صنعتي تبدیل 
مي شود همه ما وظیفه داریم که در حفظ و مراقبت از آن تلاش کنیم و راه هاي بروز 

هر گونه خسارت احتمالي را با دور اندیشي خودمان بگیریم.

همزمان با دهه فجر؛

گردشگری انقلاب در قم اجرا می شود
 مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری قم از برپایی فرهنگسرای انقلاب، 
گردشگری انقلاب و جشنواره پرچم به عنوان برخی از برنامه های شهرداری قم در 

دهه فجر خبر داد. 
حمیدرضا عابدی خرسند در جلسه ستاد برگزاری مراسم دهه مبارک فجر انقلاب 
اسلامی که ظهر دوشنبه در تالار امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره 
به برنامه های شهرداری قم در ایام الله دهه فجر انقلاب اسلامی، اظهار کرد: آذین 
بندی و نورپردازی و المان سازی شهر در دهه فجر امسال متفاوت از سال های قبل 
انجام خواهد شد که مقدماتش در بخشی از مناطق شهر دیده می شود که در آن 
از تنوع زیاد و شیوه های جدید استفاده شده است. مدیرکل روابط عمومی و امور 
بین الملل شهرداری قم افزود: در خصوص تبلیغات میدانی در سطح شهر نیز کار 
محتوای متفاوتی که در دهه بصیرت انجام شد در دهه فجر هم ادامه پیدا خواهد 
کرد و سعی شده است در این امر از فعالیت گرافیست های برتر و هنرمندان برجسته 
استان استفاده شود. وی به برنامه های فرهنگی شهرداری در این ایام هم اشاره کرد و 
گفت: یک فرهنگسرای موقتی به نام فرهنگسرای انقلاب در این ایام برپا خواهد شد و 
اقدامات مختلفی از جمله اجرای تئاترها و نمایش های مختلف، مسابقه، روایت گری، 
نمایش های عروسکی، پرده خوانی، نشست ها و خاطره گویی انقلاب و از این دست 

فعالیت ها با محوریت انقلاب در آن برگزار خواهد شد.
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معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم

دغدغه خانواده ها نسبت به حضور فرزندان
 در فضای مجازی بیشتر شود

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان تاکید کرد: خانواده ها باید از حضور فرزندان 
شان در فضای مجازی دغدغه و احساس مسئولیت شان افزایش یابد. 

سرهنگ احمد صادقی در کارگروه پیشگیری از آسیب های اجتماعی و با حضور 
معاون پرورشی اداره کل آموزش و پرورش استان قم، با بیان اینکه پلیس در زمینه 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی پیش قدم است، اظهارداشت: بهترین راه برون رفت از 
آسیب های اجتماعی، تحقق امر پیشگیری و تأثیرگذاری بر جامعه هدف است.  وی در 
ادامه به استفاده روز افزون خانواده ها از شبکه های اجتماعی اشاره و اظهارداشت:امروزه 
با رواج هر تکنولوژی پیامد مثبت و منفی آن نیز در جامعه رواج پیدا می کند.  معاون 
اجتماعی فرماندهی اتظامی استان قم با بیان اینکه شبکه های اجتماعی زندگی انسان 
ها را با تمامی باورها و ارزش ها نشانه گرفته است، بر لزوم ارتقاء تعاملات فی مابین با 
سازمان هایی همچون آموزش و پرورش تاکید کرد.  وی ورود به حریم خصوصی مردم 
را از آسیب های شبکه های موبایلی عنوان کرد و گفت:متاسفانه برخی این دغدغه و 
خطری ممکن است خانواده شان را با چالشی جدی مواجه کند را ندارند.  سرهنگ 
صادقی با تاکید بر اینکه مدیریت حضور فرزندان در فضای مجازی با خانواده هاست، 
گفت: خانواده ها باید در این رابطه دغدغه و احساس مسئولیت شان افزایش یافته و 

آموزش و پرورش و دیگر نهادها نیز در این رابطه فرهنگ سازی کنند. 

رئیس پلیس آگاهی استان  خبرداد

دستگیری مأمور قلابی صندوق صدقات در قم
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری سارق صندوق صدقات مشترکین کمیته 
امداد در قم خبر داد و گفت:متهم با مراجعه به درب منازل و جعل عنوان مامور کمیته 

امداد به مشترکین در قبال وجه دریافتی رسید جعلی ارائه می داد. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
پی کسب خبری مبنی بر اینکه فردی با حضور به در منازل مردم و معرفی خود به 
عنوان مامور کمیته امداد از مشترکین وجه دریافت و رسید ارائه می کند بنابراین بررسی 
موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان قم قرار گرفت.  به گفته وی در ادامه 
کارآگاهان به محل های سرقت اعزام و از طریق تصاویر به دست آمده موتورسیکلت 
سارق را شناسایی کردند.  رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:سپس با استعلام از بانک 
های اطلاعاتی ابتدا مالک موتورسیکلت شناسایی و پس از اظهار بی اطلاعی یکی از 
فرزندان وی که معتاد، سارق سابقه دار و نقش وی در سرقت ها متصور بود، با دستور 
قضائی به پلیس آگاهی استان احضار شد.  سرهنگ کرمی گفت:وی پس از حضور 
تصاویر به دست آمده را مربوط به دایی خود دانست که در زمان سرقت موتورسیکلت 
در اختیار آن بوده است.  وی افزود: سپس در عملیاتی متهم دستگیر و در برابر ادله و 
مدارک بدست آمده لب به اعتراف گشود و بیان کرد با جعل رسید وجه صندوق صدقات 
منزل خود، به درب منازل یکی از مناطق بالا شهر قم مراجعه و با معرفی خود به عنوان 
مامور کمیته امداد و سوء استفاده از کارت جعلی اقدام به تخلیه ده فقره صندوق صدقات 
مشترکین کرده ام.  رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:نهایتاً نامبرده جهت انجام سیر 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان قم خبرداد

کشف 50 کیلوگرم تریاك در قم
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان از کشف50کیلوگرم تریاک در قم خبر داد. 

سرهنگ"غلام عباس بلفکه"در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس،  اظهارداشت: 
در پی کسب خبری مبنی بر اینکه یکی از قاچاقچیان مواد مخدر قصد دارد با یک 
دستگاه کامیون محموله مواد مخدر را از یکی از استان های جنوبی با عبور از محور 
مواصلاتی قم به تهران منتقل کند، بنابراین شناسایی و دستگیری متهم در دستور کار 

مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار گرفت.

امنیت کاربران و خانواده در فضای  ارتقاء  مهم ترین عامل 
فضای  از  استفاده  در  کاربران  خود  مهارت  افزایش  مجازی، 
مجازی است و سواد رسانه ای کاربران نقشی بسیار اساسی 
در کاهش آسیب های فضای مجازی و افزایش امنیت و ایمنی 

خانواده ها دارد... 
برای مقابله با ناامنی در مسائل خانوادگی باید اولویت خانواده 
ها بر روابط مبتنی بر واقعیت، مهرورزی، عاطفه و عشق استوار 
باشد و فضای مجازی به عنوان مکمل فضای حقیقی در این 

زمینه قرار گیرد. 
امن بودن فضای خانه و خانواده در رشد فرزندان، استحکام و 
پایداری خانواده بسیارحائز اهمیت است و یکی از دلایل وجود 

مشکلات در جامعه به خطر افتادن بنیان خانواده ها است. 
 این روزها گاهی در خبرها از آسیب های اجتماعی از قبیل 
افزایش طلاق، افت تحصیلی و افسردگی فرزندان، فرار از خانه 
فرزندان، به خطر افتادن حریم خصوصی خبرهایی می شنویم و 
بعضی اوقات آمارهایی می شنویم که بعضی از کارشناسان فضای 
مجازی را به عنوان عامل اصلی آسیب ها معرفی می کنند و 

برخی دیگر ضمن تایید این موضوع به گونه ای دیگری به موضوع 
نگاه می کنند و بیان می کنند که این مشکلات در فضای حقیقی 
نیز وجود داشته است و فضای مجازی فقط آنها را تشدید کرده 

است. 
یکی از بزرگترین مسائل اجتماعی که جوامع امروزی به آن 
مبتلا هستند ضعف بنیاد خانواده است؛ از آنجایی که مشکلات 
خانواده ها به صورت ناهنجاری های اجتماعی بروز می کند 

خانواده و سلامت آن از اهمیت فوق  العاده ای برخورداراست. 
 آماده کردن فرزندان برای پذیرش مسئولیت های اجتماعی 
یکی از وظایف مهم و اساسی خانواده ها به شمار می رود؛ جوانان 
باید بتوانند به خصوص برای زندگی های مشترک آماده شوند و 
سعی نمایند روابط خود را با پیرامون شان در حد متعارف و قابل 

قبولی تنظیم نمایند. 
صرف نظر از آمار و ارقام که در مسایلی مانند بالا رفتن سن 
ازدواج ، طلاق، فرار از منزل و سایر مسایل خانوادگی وجود دارد، 
سرد شدن ارتباطات عاطفی و نارضایتی ها از زندگی خانوادگی 
است که باعث ناکامی ها و شکست های بزرگی در زندگی جوانان 

شده است؛ اینها نشان از مشکلاتی در سطح خانواده دارد که به 
نوعی باید ریشه یابی و درمان شوند. 

یکی از زمینه های اصلی در بروز مشکلات خانوادگی و اصولًا 
نارضایتی از زندگی مشترک، فضای مجازی است که تحت تأثیر 
تولیدات رسانه ای بوجود آمده و باعث آن شده تا سطح توقع و 
ارضاء از زندگی های مشترک را به خصوص در میان نسل جوان 
بالا ببرد؛ تحت تأثیر این فضا آنچه جوان باید از زندگی مشترک 
انتظار داشته باشد به نوعی تحریف می شود. لذت و صمیمیتی 
که از برنامه ها و محتویات رسانه های مجازی مانند فیلم ها و 
سریال ها در اذهان جوانان نقش می بندد تا حد بسیار زیادی در 
زندگی طبیعی قابل دست یابی نخواهند بود و این می تواند تبعات 

زیانباری برای آینده جوانان به همراه داشته باشد. 
برای مقابله با ناامنی در مسائل خانوادگی باید اولویت خانواده ها 
بر روابط مبتنی بر واقعیت، مهرورزی، عاطفه و عشق استوار باشد 
و فضای مجازی به عنوان مکمل فضای حقیقی در این زمینه قرار 
گیرد. اگر ارتباطات مجازی نقش مکمل داشته باشند مفیدتر به 
نظر میرسند و نقش تکمیل کنندگی را بهتر می  توانند در امنیت 

خانواده ها ایفا کنند. همچنین هنگامی که به دلایلی نتوانند افراد 
خانواده دور هم باشند فضای مجازی می  تواند با امکاناتی و داشتن 
بستری مناسب عواطف خانوادگی و عشق بین افراد خانواده را 
محکم تر به نمایش در آورد. همواره باید رابطه حقیقی خانواده 
را در نظر گرفت و در جهت میل به آن حرکت کرد و جایگزینی 
برای آن نباید انتخاب کرد و نبایدبه جایگزین نامناسبی اجازه داد 

تا به جای رابطه حقیقی بنشیند. 
از طرف دیگر مهم ترین عامل ارتقاء امنیت کاربران و خانواده 
استفاده  در  کاربران  مهارت خود  افزایش  مجازی  فضای  در 
از فضای مجازی است. سواد رسانه ای کاربران نقشی بسیار 
اساسی در کاهش آسیب های فضای مجازی و افزایش امنیت و 
ایمنی خانواده ها دارد، چراکه اعضای خانواده با مهارت و سواد 
رسانه ای بیشتر می توانند امنیت بیشتری در فضای مجازی 
داشته باشند. کاربران دارای مهارت و دانایی بیشتری هنگام 
حضور در شبکه های اجتماعی و مرور وب سایت ها و ... و 
دربازنشر مطالب و محتوا در فضای مجازی دقت و وسواس 

بیشتری به کار می برند. 

خانواده و فضاي مجازي 

همه آن هایی که آپارتمان را چاردیواری های اختیاری می دانند، 
همه آن هایی که داشتن خانه ای ملکی را آرزویی دست نیافتنی 
برای خود می دانند و با بی میلی در آپارتمان زندگی می کنند، 
همه آن هایی که فضای کوچك و محدود آپارتمان را با خانه های 
روستا اشتباه می گیرند، همه کسانی که در آپارتمان ساز خودشان 
را می زنند و همه آن هایی که با فرهنگ زندگی در این ساختمان ها 
بیگانه اند، باید یکبار دیگر کتابچه قوانین مربوط به آپارتمان نشینی 

را با دقت بخوانند. 
رشد جمعیت شهری و گذر زمان در چند دهه گذشته عاملی بود 
تا تغییرات بنیادی و اساسی در نحوه و شکل زندگی مردم به وجود 
آید؛ تغییراتی که گاه از سر شوق و اشتیاق بود. این تغییرات به مرور 
زمان در شرایطی وارد جامعه می شود که جایگزین شدن خودرو به 
جای درشکه، استفاده از تلفن همراه به جای باجه های تلفن و بسیاری 
از وسایل مدرن امروزی برای نسل ها و دهه های گذشته حتی فکر 
کردن و در تخیل آوردنش هم کار بسیار سختی بود. ازسوی دیگر 
تغییراتی نیز از سر اجبار و نیاز در جامعه به وجود آمد که دیگر 

چاره ای برای رفع آن وجود نداشت و باید به آن تن داده می شد. 
خارج شدن خانه ها از فضایی که وسعت آن امروزه برای نسل 
جدید کمتر در تخیل می گنجد و تبدیل شدن آن ها به خانه هایی 
در ابعاد کوچکتر، به گونه ای که هر خانه روی خانه ای دیگر بنا شده، 
مدلی از زندگی را در خانه هایی به نام آپارتمان به وجود آورده است. 
مدلی که زندگی در آن خلاف زندگی در خانه های حیاط دار و بزرگ 
تابع قواعد و قانون خاص خودش است و تنها با رعایت همین قوانین 
است که می توان به زندگی مسالمت آمیز در کنار آرامش امیدوار 

بود.
قانون در کنار آپارتمان نشینی

آپارتمان ها بنا به تعریف، واحدهایی از یک مجموعه ساختمانی 
هستند که در عرصه واحد، از یک پلاک ثبتی خاص با واحدهای 
مستقل با سند تفکیکی خاص و مجزا بنا شده اند. باتوجه به شروع 
ساخت وساز مجتمع های آپارتمانی از دهه۴0 که تعداد آن ها از 
تعداد انگشتان دست فراتر نمی رفت، قانون تملک آپارتمان ها در 
سال13۴3 به تصویب رسید و آئین نامه اجرایی آن نیز چهار سال 
بعد یعنی سال13۴7 تدوین شد. اصلاح آئین نامه اجرایی آپارتمان ها 
در دهه60 درحالی مورد بازبینی مجدد قرار گرفت که مردم در این 
دهه به زندگی در آپارتمان روی آورده و در کشاکش زندگی در آن ها 

با مشکلات مختلفی روبه رو شده بودند.
مدیریت ساختمان

درصورتی که بیش از سه واحد آپارتمانی در ساختمان باشند، باید 
مجمع عمومی مالکان تشکیل شود. یعنی همه مالکان با هم جلسه 
تشکیل دهند و یک یا چند مدیر)هیئت مدیره( انتخاب کنند. مدیر 
برای دو سال انتخاب می شود. فرقی نمی کند که مدیر از اعضای 
ساختمان باشد یا فردی از خارج ساختمان انتخاب شود. وظیفه 
مدیر، حفظ و اداره ساختمان است و باید تصمیمات مالکان را که 

حالا یک مجمع عمومی تشکیل داده اند، اجرا کند. مدیر موظف 
است تا تمام ساختمان را در برابر آتش سوزی بیمه کند و هزینه 
بیمه هم بین همه مالکان به نسبت سهم قسمت اختصاصی آن ها 

تقسیم می شود. 
اگر مدیر این کار را نکند و خسارتی به ساختمان وارد شود، 
مسئول جبران خسارت خواهد بود. علاوه بر مدیر باید یک خزانه دار 
از بین مدیران هم برای ساختمان انتخاب شود که مسئول احتساب 
هزینه ها و درآمدها محسوب می شود. نکته مهم دیگر این است که 
برای ساختمان های بیش از 10واحد باید نگهبان نیز استخدام شود. 
در مورد ساختمان های کمتر از سه واحد اگر در مورد مدیریت و 
انتخاب آن به توافق نرسیدید، تصمیم گیری درباره قسمت های 
مشترک، با نظر مالکانی است که بیشتر از نصف مساحت  اختصاصی 

را دارند.
قانون و فرهنگ

فرهنگ، جزء لاینفک هر زندگی آپارتمان نشینی بوده و نادیده 
گرفتن این بخش مهم در زندگی آپارتمانی، به وجود آورنده بخش 
بزرگی از مشکلات اجتماعی و معضلات روانی در این محدوده است. 
رسیدن به یک فرهنگ واحد در هر مجموعه آپارتمانی، درحالی است 
که هر خانواده ساکن در هر واحد مسکونی، فرهنگ آپارتمانی خاص 
خودش را دارد و همسو و همراه کردن همه فرهنگ ها با یکدیگر 
در یک فرهنگ، در عرصه عمل کاری غیرممکن به حساب می آید.  
با این حال وارد شدن و زندگی کردن در مجتمع های آپارتمانی، 
زندگی  محدودیت های  به  باتوجه  است:  بدیهی  اصل  دو  دارای 

آپارتمان نشینی، نخست باید رعایت حقوق دیگران مهم شمرده 
شود و دیگر آنکه در انتظار رعایت حقوق و قوانین از جانب دیگران 
نباشید. به اعتقاد بسیاری از کارشناسان، مشکلات آپارتمان نشینی و 
اختلاف میان همسایگان درنتیجه نادیده گرفتن این دو نکته اساسی 
است که به وجود می آید؛ به گونه ای که آن ها در یک جمع بندی ساده 
معتقدند که توافق نداشتن ساکنان در نحوه استفاده از مشاع ها، 
وجود سلیقه های گوناگون، فرهنگ ها و اختلاف محسوس اجتماعی 
میان ساکنان، نبودن ضوابط و مقررات مدرن برای طراحی، ساخت 
و بهره برداری از مجتمع ها، بی توجهی ساکنان به حقوق همسایگان 
و الزام نداشتن آن ها به جبران خسارت های احتمالی، تنها بخشی از 
این مشکلات بوده یا باعث ایجاد مشکلات است. زندگی شهری در 

حصار خانه های قوطی کبریتی گرفتار شده است. 
فرهنگ آپارتمان نشینی به معنای توجه به آداب، قواعد و الزام های 
زندگی در محیط جمعی یعنی آپارتمان نشینی معنا و مفهوم پیدا 
می کند و دوری از آن باعث بالا رفتن مشکلات اجتماعی می شود. 
مشکلات اجتماعی که خود را در اعتراض ها و شکایت های گوناگون 
در کلانتری ها و دادسرها نشان می دهد. آنچه در شکایت و دادرسی 
حق قانونی به حساب می آید، تنها یک روی سکه است و روی دیگر 
را باید در کاسته شدن از ارزش همسایه و همسایه داری جست وجو 
کرد؛ همسایه ای که در فرهنگ کهن، احادیث و آموزه های دینی 
ما برای آن سفارش  های بی شماری شده است. یکی از مزایای 
ارتباط و دوستی با همسایه، ایجاد امنیت و آرامش برای مسلمانان 
در یک شهر توسط خود مردم است. در روایات داریم که ۴0خانه 

پهلویی، ۴0خانه عقبی و ۴0خانه جلویی به عنوان همسایه محسوب 
می شوند؛ چنانچه از حضرت رسول)ص( روایت داریم که فرمودند 
اگر ستم نبود، می گفتم که همسایه از همسایه ارث می برد. ارتباط 
با همسایه و حقوقی را که همسایه بر همسایه دارد، می توان در 

چارچوب مسائل اخلاقی حل وفصل کرد.
کتابچه قانون را با دقت بخوانید

همه آن هایی که آپارتمان را چاردیواری های اختیاری می دانند، 
همه آن هایی که داشتن خانه ای ملکی را آرزویی دست نیافتنی 
برای خود می دانند و با بی میلی در آپارتمان زندگی می کنند، 
همه آن هایی که فضای کوچك و محدود آپارتمان را با خانه های 
روستا اشتباه می گیرند، همه کسانی که در آپارتمان ساز خودشان 
را می زنند و همه آن هایی که با فرهنگ زندگی در این ساختمان ها 
بیگانه اند، باید یکبار دیگر کتابچه قوانین مربوط به آپارتمان نشینی را 
با دقت بخوانند. نکات قانونی برخلاف تصور برخی نه تنها دست و پاگیر 

نیست، بلکه زندگی جمعی را سروسامان می دهد.
ایجاد سروصدای غیرمتعارف از ساعت یك تا چهار بعدازظهر 
و 9شب تا 9صبح روز بعد ممنوع است. صدای رادیو، تلویزیون و 
دیگر وسایل پخش موسیقی نیز در این ساعت ها فقط باید در داخل 

آپارتمان محل استقرار این وسایل، قابل شنیدن باشد.
هر کاری به ویژه کارهای ساختمانی که ایجاد صدای ناهنجار 
می کند، باید با هماهنگی مدیریت ساختمان و فقط از ساعت هشت 
و 30دقیقه تا ساعت13 و 30دقیقه و همچنین از ساعت15 و 

30دقیقه تا ساعت18 و 30دقیقه روزهای غیرتعطیل انجام شود.
هرگونه تغییر در نما یا در بالکن های اختصاصی ممنوع است، مگر 
با توافق اکثر مالکان. تعمیرات و تغییرات داخلی و خارجی که باعث 

صدمه به اسکلت ساختمان می شود، به هیچ وجه مجاز نیست.
سایر تعمیرات و تغییرات داخلی آپارتمان ها و بخش های اختصاصی 
مانند انبار باید با اجازه کتبی مالك و تأیید مدیریت ساختمان، آن هم 

در حد معقول انجام شود.
پارکت های چوبی و کفپوش های پلاستیکی را فقط می توان 
پولیش کرد و نباید آن ها را با سنگ یا سرامیك و دیگر پوشش هایی 

که صدا را تشدید می کنند، جایگزین کرد.
است  چوب  یا  سرامیك  سنگ،  آپارتمان  کف  که  مواردی  در 
و راه رفتن و کشیدن اجسام روی آن ها در طبقه پایین صداهای 
ناهنجار ایجاد کند، توصیه می شود که حداقل 75درصد مساحت 
آپارتمان با قالی یا موکت پوشانده شود. کف سایی سنگ قسمت های 
اختصاصی باید با اجازه کتبی مالك و مدیریت ساختمان انجام شود و 
تمام مواد حاصل از کف سایی باید به سرعت جمع و در محل مناسبی 
در خارج از ساختمان دفع شود. ساکنان هر واحد مسئول جبران 
خسارت واردشده به ساختمان براثر گرفتگی لوله های فاضلاب، 
سررفتن آب وان یا سینك هستند. در کنار این قوانین نوشته، قوانین 
نانوشته ای نیز وجود دارد که اگر از هم اکنون سرلوحه رفتار ما در 

آپارتمان قرار گیرد، زندگی شیرین تر می شود.

فرهنگ آپارتمان نشیني از حرف تا عمل 

سامیار توکلیان 

گاهی اوقات اشخاصی اموالی که مالکیت آن متعلق به 
دیگران می باشد را در اختیار گرفته و تصرف می کنند.در 
جایی که این تصرف قانونی )به واسطه ی قراردادمی باشد( 
این موضوع تا زمان اعتبار قرارداد یا توافق مورد حمایت 
قانون گذار است اما در برخی اوقات این تصرفات بدون 
رضایت صاحب مال صورت می گیرد که یا بدون وجود 
هرگونه قرارداد و توافق قبلی است که در عالم حقوق از آن 
به عنوان تصرف عدوانی یاد می شود و گاه این تصرف به 
واسطه قرارداد قبلی است که به واسطه اتمام مهلت توافق 
دیگر از حمایت قانون گذار برخوردار نیست که مصداق بارز 

آن قرارداد اجاره است. 
در هر مورد قانون گذار عناوینی را جهت طرح دعوا و 
احقاق حقوق مالکان در نظر گرفته است که به صورت 

مختصر آن ها را مورد بررسی قرار می دهیم.
نخست:مال چیست و چه اموالی قابلیت تملک دارد:قانون 
ما تعریفی از مال ارائه نکرده است اما در نظر حقوقدانان و 
عرف هر چیزی یا امری که میل و رغبت برای داشتن آن 
در برابر پول و یا ارزش دیگر وجود داشته باشد و ارزش 
داد و ستد داشته باشد مال می نامند.) البته  اموالی که 
مطابق شرع و  قوانین داد و ستد آن حرام و ممنوع است 
مال محسوب نمی گردد هر چند در قوانین و عرف  سایر 

کشورها مال تلقی گردد(.
دوم :مال چند دسته تقسیم بندی می شود: دو نوع مال 
وجود دارد: یکی مال منقول که به هر مالی گفته می شود 
که نقل وانتقال آن بدون خرابی ممکن باشد)مانند اتومبیل( 
و دیگری مال غیرمنقول که نقل و انتقال آن بدون خرابی 

ممکن نیست)مانند خانه (
سوم:راه کارهای اقدام علیه تصرفات عدوانی متصرف 

)متصرف فاقد قرارداد یا اذن ( نسبت به اموال مالک: 
در این خصوص باید با مراجعه به شورای حل اختلاف 

اقدام به طرح دعوا با عنوان ))خلع ید(( نمود.
معنا حقوقی خلع ید  و شرایط لازم قانونی جهت 

طرح این دعوا چیست: 

خلع ید به لحاظ حقوقی عنوان دعوایی است که مالک 
یک مال غیر منقول)خانه،مغازه،زمین(بطرفیت متصرف 
غیر قانونی مال خود اقامه می کند و از دادگاه)امروزه 
شورای حل اختلاف(می خواهد که به روند تصرف غیر 
مجاز متصرف پایان بخشیده و ملک وی را از تصرف او 
خارج کرده و تحویل او بدهند،بعنوان مثال من مالک 
ویلایی در شمال کشورمی باشم و بعد از مسافرت به شهر 
اصلی خود مراجعه می کنم بعد مدتی مجددا به شهری 
که ویلا در آن قراردارد مراجعه کرده و متوجه می شوم 
اشخاصی در آن تصرف کرده و ساکن آن میب اشند و علی 
رغم تذکرات حاضر به رفع تصرف و تحویل آن نیستند ، 
اینجاست که من باید با در دست داشتن سند مالکیت 
به شورای حل اختلاف محلی که ویلا در آن قراردارد 
مراجعه کرده و با تنظیم دادخواست و طرح دعوی خلع ید 
بطرفیت متصرف که اصطلاحا غاصب تلقی می شود حق 

خود را مطالبه نمایم .
شرط اصلی جهت طرح دعوی مذکور داشتن مالکیت 
بلا منازع است یعنی باید سندی داشته باشیم که مالکیت 
ما را به صورت قطعی و  100درصد ثابت کند مثل سند 
تک برگ یا دفترچه مالکیت سیم سرب،یا حکم قطعی 
اثبات مالکیت.حال اگر واقعا مالک باشم اما مدرکی برای 
اثبات آن نداشته باشم و یا با قولنامه عادی یا وکالت بلاعزل 
ویلا را در اختیار گرفته ام و  طرف مقابل هم ادعای 
مالکیت مرا قبول نداشته باشد در اینجا ضروری است که 
نخست  به دادگاه محل وقوع ملک)ویلا( مراجعه کنم و 
با طرح دعوای اثبات مالکیت و گرفتن رای قطعی در این 
خصوص اقدام به طرح  دعوی خلع ید علیه متصرف نمایم.

همچنین امکان طرح شکایت کیفری تصرف عدوانی با 
حصول شرایطی نیز در این موارد امکان پذیر است.

چهارم:راهکارهای قانونی جهت اقدام علیه متصرفینی که 
سابقه ی تصرف با قرارداد یا اجازه قبلی  را دارند:

باشد  می  اجاره  قرارداد  دسته  این  مصداق  بارزترین 
و مستاجری که پس از اتمام قرارداد اجاره همچنان به 
تصرف خود ادامه می دهدو ملک را تحویل موجر نمی 
دهد در این خصوص مالک باید جهت احقاق حق خود 

و رفع تصرف متصرف دعوی تخلیه ی ید مطرح کند.
معنای حقوقی و شرایط لازم برای طرح دعوای 

تخلیه ید:
تخلیه ید عنوان خواسته شخصی است که ملك خود ، 
را با مجوز)اعم از قراداد کتبی یا شفاهی ( به فرد دیگری 
می سپارد و بعد از آن به هر دلیلی مانند انصراف ،فسخ  یا 
اتمام زمان قرارداد از دادگاه صالح ،تحصیل  مال خود را 

می خواهد.
بعنوان مثال من مغازه خود را  یا با قرارداد اجاره یا با اذن 
به استفاده از آن در اختیار دیگری قرارداده و به دلیل اتمام 
مهلت قراردا یا رجوع از اذن خود تقاضای تحویل ملک 
را از ایشان می نمایم ولی وی از تحویل آن خودداری 
کرده و همچنان به تصرف خود ادامه می دهد.پس در این 
حالت به واسطه ی اینکه تصرف ایشان از ابتدا عدوانی و 
بدون مجوز قانونی نیست من صرفا باید دعوی تخلیه ید را 
طرح کنم.نکته اینکه در طرح این دعوا مالکیت صد در صد 
نسبت به عین یا منافع لازم نیست و همین که شخص 
با قراردادی مالکیت خود را نسبت به اذن در استفاده از 
آن را ثابت کرد کفایت می کند فلذابا توجه به این مورد 
اگر مالکی اقدام به قرارداد اجاره مثلا سه ساله با مستاجر 
کرده و بدون اینکه قرارداد اجاره فسخ شود بعد یکسال 
ملک مستاجر را تصرف کند مستاجر می تواند به واسطه 
قراردادی که دارد علیه خود مالک دعوای خلع ید کند زیرا 
مالکیت منافع ملک و حق استفاده از آن به مدت سه سال 

متعلق به اوست.
با توجه به آنچه بیان شد می توان به این نتیجه رسید 
که با وجود این نکات حقوقی که اثرات زیادی در موفقیت 
یا عدم  اشخاص در روند پرونده های خود در محاکم را 
دارد ،لزوم مشاوره با اشخاص متخصص از جمله وکلای 
دادگستری یا مشاورین حقوقی چقدر حائز اهمیت بوده 
و یک مشاوره حقوقی نه تنها بار مالی زیاد برای مراجعه 
کننده ندارد بلکه از تحمیل هزینه های اضافی بر وی 

جلوگیری بعمل می آورد.
دوره دکتری حقوق جزاوجرم شناسی-رئیس هیئت 

مدیره مرکز تخصصی داوری حقوقی تحکیم

راهکارهای قانونی درمقابل 
اشخاصی که

 اموال غیر را بدون اجازه 
در اختیار می گیرند






